


S E M IN A R  UK Z S M S  M A R IB O R
Zaradi potreb  po izobraževanju  pripravlja  UK Z S M S  M a 

ribor sem inar za vodstva osnovnih organ izacij in obštudij- 
skih dejavnosti pri UK Z S M S  M arib o r. Ta akcijsk i sem inar 
bo p o teka l v Poštarskem  dom u na Pohorju  feb ruarja  ali 
m arca. D atum  bo določen  kasneje.
Sem inarja  se bodo udeležili predsedniki in sekretarji OO ter 
predsedniki kom isij za idejnopolitično  delo pri vseh O O . Na 
sem inarju  bo tu d i predsedstvo UK Z S M S  in p redstavnik i 
obštud ijskih  dejavnosti te r pokra jinskih  k lubov. Poudariti 
velja, da je sem inar pom em ben  predvsem  zaradi enotnosti 
Z S M S .

„UNIVERZA DANES"
V Mariboru je  bila seja kom iteja za pripravo seminarja „Univerza 

cbnes", k i bo konec avgusta v Dubrovniku. To je že 23 seminar, k i ga 
organizira skupnost jugoslovanskuh univerz. Na seminarju bodo sodelovali 
p-edstavniki iz več k o t 90 univerz in neuvrščenih držav, ZDA, Japonske itd . 
Že na lanskoletnem podbnem seminarju so potekali tu d i razgovori 
študentov. Pogovore bodo nadaljevali tud i na letošnjem seminarju v 
Dubrovniku. Opozorili bodo na nekatera aktualna vprašanja položaja in 
vloge študentskih organizacij v upravljanju in določanju na univerzi in v 
d-užbi te r vlogo študentskih organizacij v borbi za tesnejše povezovanje z 
neposredno proizvodnjo in njenih udeležencev.

Zaradi nekaterih pomankljivosti lanskoletnega seminarja bodo morali 
letos uvesti nekatere spremembe. Študentski razgovori so b ili namreč preveč 
ločeni od ostalega dela seminarja. O teh spremembah so razpravljali tu d i na 
seji organizacijskega komiteja v Mariboru. Ob koncu naj zapišemo še teme, 
k i jih  bodo obravnavali udeleženci seminarja v Dubrovniku poleg že 
omenjenih študentskih razgovorov. Razpravljali bodo o preobrazbi visokega 
šolstva in potrebah sodobne družbe, posebno pozornost pa bodo namenili 
tu d i odnou vzgoje in raziskovalnega dela na univerzah.

ČASOPIS U N IVE R ZITETN E SODOBNOSTI SLOVENIJE

U n iverz ite tna  organ izacija  Z S M  zak ljuču je  v le tošnjem  letu  
svoje prvo m andatno  obdob je , o dkar je  š tu d en t postal m ladinec  
tud i v uradnih  aktih  m lad inske o rg an izac ije , čeprav  m u je  to  m esto  
legalno resnič no že prej p ripadalo . V en d ar, kaj sm o s tem  pridobili?  
V erje tn o  so se pridob itve  in izgube k o m p en zira le , ta k o  da danes  
lahko  govorim o  o ka tas tro fa ln i s ituaciji v š tu d en tsk ih  m lad inskih  
vrstah , ko  je  ostali del m lad ine n ekako  zadovoljivo  dejaven , 
štu d en tska  m ladina pa krep ko  m e lan h o ličn o zam o rjen a  in odsotna  
v p o litičn em , gospodarskem , pa tud i v k u ltu rn e m  u tripu  življenja  
sam oupravne družbe. Posam ezni znaki ž iv ljen ja  š tuden tove a k tiv 
nosti niso o m em b e  vredni, saj skoraj trid ese t tisoči m nožic i bod o 
čih  nosilcev družbe ne m o rem o  in ne sm em o  vpreči v ja rm e  tiste  
b ilke  pridnih in vztra jn ih , ki naznanja jo  pom lad  nove generacije , ki 
pa še  zdaleč ne bo tak š n a , ko t jo  o p evam o , ali pa jo  p ričaku je jo  n e 
kateri po litičn i fan a tik i.

Čeprav sam oupravno , vendar k rep ko  n edopustno , je  p ostav 
ljati š tu d en ta  — najkrepkejšega znanstvenega nosilca bodočnosti 
sam oupravljan ja  v drugi p lan, se m u izog ibati ali ga kakorko li d ru 
gače d em otiv ira ti za delo in doprinose k  skupn im  rezu lta to m . N as 
pro tno  — g ledano  s stališča stare Š tudentske o rgan izac ije , je 
pom enil tre n u tek  izgube starega, a k re p k o  izro jenega statusa š tu 
den tskega prizadevanja  po nenehni b itk i za vzpo stav itev  zdravih in 
boljših družbenih  odnosov, konec sproščenih  rok in posebnih p o 
s to p ko v  za opazovanje  na napake, p om an jk ljivo s ti v d ružbi, ali pa 
tud i na krče  organ izacije , k i je  m n o g o kra t tveg an o  in n ep rem iš lje 
no orala n jivo nekje  daleč od s tvarn ih  in zdravih  načel sam o up rav
ne stra teg ije .

Po vzpostavitvi eno tne m lad inske  fro n te  so se pokazale  
odlične, m nogo boljše m ožnosti tud i za š tu d en tske  vrste , vendar je 
to  potrebno  danes, ko beležim o  uspeh n eka jle tn ega  dela , odločno  
postaviti m ed najbolj tem n a  obdobja š tud en tsk ih  ak tivn o s ti. Tako  
sm o še danes praktično  g ledano ekstrapo liran i iz m lad inskih  vrst, 
š tu d en t je  postal podoben c irkusan tu  z glavo v levjih ustih , ali pa 
pastirju  v p lan ini, Jicateremu sam ouprava ni po trebna , saj ovce  
razum ejo  le dve, tri n jegove besede, pa k re tn je  in pok biča. O d so t
nosti je  ve liko  kriv sam  Š tudent, še več družba, največ pa njegova  
zavest, k i m u om ogoča, da uvidi tud i sence, ki m u nadom estijo  
ak tivn os t in družbeno priznane napore.

Zm ajevsk i ponos je prism olil tem n o  liso tud i na š tuden tov  
vsakdan , v času, ko se borim o proti dezin tegrac iji sam oupravnega  
socialističnega s istem a, p o treb u jem o  pravilne relacije, vendar 
obračam o na glavo ce lotno  podobo resnice s „p o v s e m  človeškim i 
p o tezam i".

š tu d en tje  m nožično bežijo  iz sam o up ravneg a , še bolj pa iz 
družbeno  političnega vsakd ana . Seje predsedstva UK Z S M S  so n e 
sk lepčna, njen predsednik vedno  znova opozarja  (celo z 
odstopom ), dela tro h ica  povsem  sam oupravn ih  p a trio to v , m ed tem  
ko desettisoče š tu d en to v  spi, rep ub lika  in federac ija  pa 
nezavestno sam o pritrju je ta .

M a r naj se za tečem o  k m alikom ?
O dgovorn i urednik
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ODGOVORNOST SREDSTEV 
OBVEŠČANJA

Pred nekaj dnevi je bil v Beogradu seminar za novinarje in sodelavce 
jugoslovanskih prosvetnih časopisov. Udeleženci seminarja so na tem 
delovnem srečanju obravnavali nekatera aktualna vprašanja, s katerim i se 
srečujejo vsi prosvetni časopisi. Skoraj povsod imajo velike kadrovske in 
finančne probleme. V nekaterih naših republikah dela v uredništvih teh 
časopisov samo 1 ali 2 novinarja, kar je vsekakor premalo. Novinarji in 
sodelavci prosvetnih časopisov so opozorili tu d i na probleme medsebojnega 
sodelovanja, k i bo moralo postati še bolj tesno. Nedvomno je  vloga teh 
časopisov izredno velika, zaradi tega bo potrebno tu d i dokočno opredeliti 
n jihov pravi pomen in  zagotoviti vse pogoje dela, tako prostorske, tehnične, 
finančne in kadrovske.

Posebej zanimivo je b ilo  predavanje predsednika zveze novinarjev 
Jugoslavije o vlogi in pomenu sredstev obveščanja p ri nadaljnjem razvijanju 
našega socialističnega sistema. Sredstva obveščanja imajo p ri tej graditvi zelo 
pomembno vlogo. Novinarji morajo b it i vedno v prvih bojn ih  vrstah ko t 
aktivni udeleženci graditve, ne pa le pasivni opazovalci. Še posebej 
pomembna je tud i vloga sredstev obveščanja pri pripravah na volitve oziroma 
kongrese ZK. Kongresi niso neka kampanjska akcija, k i b i se končala samo s 
sprejetjem kongresnih dokumentov. Dokumente je  potrebno uresničevati v 
praksi. Pri tem pa morajo b it i novinarji m očno angažirani. Na probleme je 
potrebno opozoriti ob pravem času na pravem mestu. Izogibati pa se je 
potrebno slehernega kritizerstva ali k r it ik e  zaradi k r itike . Samo ustvarjalna 
Ir it ik a  lahko prinaša dobre pozitivne rezultate. Da pa bo k r it ika  takšna ko t 
si jo  želimo, se morajo novinarji nenehno izobraževati in poglabljati svoje 
znanje, še posebej velja to  za ide jnopo litično  usposabljanje in izobraževanje 
novinarjev—komunistov. м . T.

K A T E D R A



PROF. DR. OSTOJ DURJAVA iv.

E. Kardelj obravnava v prvem  poglavju svoje knjige „S m e ri razvoja 
političnega sistema socialističnega sam oupravljanja" nekatere odnose v 
ekonomski bazi, ki jih  je  treba v sedanjem poustavnem  obdobju  uveljavljati 
v gospodarski in družbeni praksi.

V ospredju je problem  podružbljanja m inulega dela. To pomeni kon
trolo delavcev nad njihovim  m inulim  delom in obenem odpravljanje ostan
kov m onopola države in z njo povezanih s truk tu r v upravljanju (razpore
janju) rezultatov m inulega dela delavcev v tem eljn ih  organizacijah združe
nega dela. Podružbljanje m inulega dela pom eni to re j odpravljanje od tu je 
vanja m inulega dela od delavcev v TOZD.

Podružbljanje (v smislu odpravljanja odtujevanja) m inulega dela je 
objektivna ekonom ska nujnost in obenem avtentičn i interes delavcev v 
združenem delu. Ekonomska nujnost zato, ker deluje kot vir novih spod
bud za delo, interes delavcev pa zato, ker izraža „o b la s t dela nad kap ita 
lom " in ne narobe.

D rugo področje  podružbljanja in kon tro le  delavcev v gospodarjenju z 
m inulim  delom  predstavlja tis ti del dohodka TOZD, ki se izloča in potem 
preliva iz materialne proizvodnje za potrebe  in razvoj družbenih dejavnosti. 
Na tem  področju , ki „p ro iz v a ja " s to ritve  skupne porabe, se mora razviti t. 
i. svobodna menjava dela med delavci v  m aterialni pro izvodnji ko t porabn i
ki in delavci družbenih dejavnosti ko t izvajalci teh s to ritev. Menjava s to ri
tev skupne porabe se odvija v posebnih instituc ijah  sam oupravnih in teres
nih skupnosti, kjer so zastopani delegati iz m ateria lne proizvodnje in iz 
družbenih dejavnosti.

S svobodno menjavo dela želimo ukin iti klasične tržne odnose, kakor 
tud i m onopol države v urejanju odnosov skupne porabe in jih nadom estiti 
z neposrednim i odosi med proizvodnjo in družbenim i dejavnostm i. M enja
va poteka na osnovi predloženih in spre jetih  razvojnih program ov teh de
javnosti in dogovorjenih stroškov sto ritev splošne porabe.

Preko sam oupravnih interesnih skupnosti se delavci iz neposredne 
proizvodnje vključu je jo  v problem e skupne družbene porabe in širijo spo
znanja o tem, da so vzgoja in izobraževanje, znanost, zdravje, ku ltura 
neogibne kom ponente  n jihovih lastnih delovnih sposobnosti in rezulta tov 
njihovega dela.
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M inulo delo se pojavlja v reprodukcijskem  procesu kot opredm eteno 
m 'nulo delo, ki ima fiz ično obliko produkcijskih sredstev (delovnih sred
stev in predm etov dela) v materialni pro izvodnji, kakor tud i naprav in ob 
jektov izven materialne proizvodnje. V tej ob lik i ima m inulo delo v logo m a
terialnih e lem entov, ki združeni z živim  delom om ogočajo neko tehnično 
oprem ljenost dela in om ogočajo stopnjevanje delovnega učinka in 
p roduktivnosti dela.

Drugo so rezultati m inulega dela. To so tržno verific iran i rezultati m i
nulega dela, ki se pojavljajo v doseženem dohodku. V gospodarski in druž
beni praksi imajo ob liko  različnih denarnih skladov, ki so namenjeni za raz
širitev materialne osnove dela (akum ulacijo), za razvoj družbenih in drugih 
dejavnosti izven m aterialne proizvodnje ter za povečaftjjeosebne porabe 
delavcev z naslova m inulega dela. To obliko m inulega d e l ^ ^ n u je  E. Kar
delj „d ružben i kap ita l", ki kroži v družbenem  rep rodukc ijskem w ocesu , se 
tazporeja za različne namene porabe, se vlaga v različne de i  družbene
reprodukcije.

„D ru žb e n i kap ita l" začenja svoje kroženje кЖТЛ 
vlaga v angažiranje novih elem entov p ro izvodn je .^ e j  
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TOZD kot svoje izhodišče, kjer je bil tud i ptfgj^MDdarje1 
denarja oz. dohodka, vendar povečanega J s  prapevi 
velja tud i za osebne dohodke delavcev, ki so funkcij;
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Z ins tituc ijo  delegatskega sistema je tud i v urejanju funkcij državne 
oblasti oz. političnega odločanja zagotovljen vp liv  združenega dela. 
Delegati združenega dela v skupščinah družbeno po litičn ih  skupnosti so
odločajo pri sprejemanju sklepov, od lokov, predpisov in zakonov za tisti 
del rezulta tov m inulega dela, ki se izloča iz n jihovega dohodka na osnovi 
zakona.

Na tem  področju delovanja se delavci vključu je jo  v spoznavanja sp loš
nih družbenih interesov in v urejanje splošnih pogojev družbenega in gos
podarskega življenja

Z delegati in delegacijam i združenega dela družbenop, 
nosti se form alno ukinja institucija  poklicn ih po litikov  in 
političnega odločanja države.

VI.

Na področju prilaščanja življenjskih sredstev oz. osebne porabe delav
cev je poseben problem  socia listično načelo d e litv e p o  delu. V eč  je danes 
jasnosti o tem , kaj bi bilo treba opu s titi, kartfor o te jp ^ k a j je treba 
konkretno urediti, da bi to  načelo uresničili.
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orazmerno [ЗУprispevku tekočegT in  m inulega dela vsake TOZD, mora po 
Pr|čakovanju delovati ko t m aterialni interes in spodbuda delavcev v TOZD 
a združevanje — posebno tud i zato, ker vpliva na oblikovanje osebnih 

°ohodkov delavcev.
Dr H^ orr'ernt)no ie ,LJdi to , da se na ravneh integracijskih skupnosti in re- 
Tc?7 r i^C'jskih cel ° l  posamični parcialni interesi delavcev v  posameznih 
j i  D vsklajujejo s širšim i skupn im i in potem  tudi s sp lošnim i družbenim i 
..;® res' na osnovi spoznanj vsakega posameznika o skupni in splošni kori- 

Prez prisile ukrepov države.

Ldela, se Učinki m inulega dela delavcev ne mo- 
saero kot skupno delo delavcev v  dose- 

hodki de lavcev so zato lahko samo funkcija  
ezu lta ta  tekočega in m inulega dela. 

onom ske u tem eljitve  mora obračun osebnih 
in m inulega dela spodbuja ti interes delavcev 
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N ave tle rtl^o d n d^n a  m nogih  področjih  naše gospodarske prakse še 
iso zaživeli. 2sW S(|^staja jo sub jektivne, kakor tud i ob jektivne ovire.

Z a p o .n o  afirm acijo  delavca sam oupravlja lca, za učinkovite jši vp liv  
na gospodan lt& j n družbeno upravljanje, za delavčev interes za celoten re
zu lta t n je g o v e g ^ le la , za celoten dohodek bo treba:

— hitre je razvijati strokovno, znanstveno in ku ltu rno  kom ponento  
delavčevega dela;

— omejevati m onopol znanja in in fo rm acij in s tem povezani prevla
du joč vp liv  e litis tičn ih  s truk tu r v sprejem anju od loč itev  -  ne samo v  po
slovnih aparatih OZD, tem več tud i v izvršnih svetih različnih skupščin — in 
sprem ljajoči pojav pasivizacije delavcev v upravljanju družbe in gospodar
stva.

— Jačati vp liv in delovanje organiziranih sub jektivn ih  sil.



SMO VSI_ _ _ _ _ _ _
DELAVSKI RAZRED

M arks ističn i center je  v začetku  prejšnjega m eseca orga
niziral pogovor o tem i Socia lna s truktu ra  jugoslovanske  
družbe, ki je  privabil ve liko  pro fesorjev, a skoraj nobenega  
štu d en ta . R azgovori ki jih  vsak m esec organ izira  M ark s i
stičn i center v M arib o ru , so neverjetno  zanim iv i in služijo  
vsako m u r za tem eljite jše  spoznavanje naše družbe. U vod 
n ik  v to k ra tn o  tem o  je  dal m g. M iro  M a s tn a k , ki je  opozoril 
na povezanost razredne slo jevitosti in s tem  in ten z ite te  raz
rednih k o n flik to v  z lastnino in razm erji v p rodukcijsk ih  o d 
nosih. Poudaril je  nenehno ak tu a lno st M arx o v e  sociološke  
raziskave in dodal, da tud i n ekateri p om em bn i m eščanski 
sociologi govore o oblasti delavskega razreda izven parla
m enta . Delavski razred m ora biti organiziran  v avantgard i.

Zvone C ajnko , p ro fesor na P A , je  deja l, da se v jugoslo 
vanskih  strokovn ih  krogih še vedno p om em bn o  razhajajo  v 
teoriji socialne s trukture  in sicer si niso eno tnega  m nenja  
glede osnov in k rite rija  razredne delitve , v loge delavskega  
razreda danes in s topnje  razlik  v delavskem  razredu. O po
zoril je  na Kardeljeve besede, ki opozarja jo  na precej sub
jek tiv n e  poglede nekaterih  posam ezn ikov. Profesor Cajnko  
je  deja l, da m oram o upoštevati, da današnja družba ni več 
k o t je  bila pred dvajsetim i leti in da je  d ružba vedno polna  
nasprotij. O m enil je , da se lahko  socialne razlike ustrezno  
razum ejo , č e  upoštevam o še eko n o m ske , m ateria lne  in 
politične  dejavn ike. Zelo p om em bn a je  tu d i dejavnost 
sam ih političn ih  sil, ki lahko vpliva jo  na po jm ovan je  social
ne s tru k tu re  družbe. Govoril je  tud i o povojnem  obdobju , 
ko lahko  najdem o ostanke buržoazije , delavstvo , in te ligen 
co, u radn ištvo , upravljalski sloj — b irokracijo  in zasebne  
las tn ike. V  razvite jšem  obdobju  (o tem  Ustava I. 1974) pa 
lahko  zasled im o podelavčevan je , če bi ga lahko  ta k o  im e 
novali in delavski razred je  vod ilna sila in jedro  naše družbe. 
Dejal je  tud i, da delavski razred vsrkava določene k a teg o ri
je , ki postajajo  delavski razred.

Razpravo je  začel tov . B ranko PO ŽAR (E konom ski cen 
te r), ki je  om enil problem  polne zaposlenosti, šepanje ino 
vacijske dejavnosti, š ibko  socialno  lab ilnost, dati m ožnost 
m lajš im , da se uveljavijo . T ako  je poudaril povezanost 
socialnega vprašanja z ekon om skim .

Prof. Franci Pivec (PA ) je  o m en il, da varu jem o  delavski 
razred z m oralo  in po litiko  in p o te m tak e m  m ora obstojati 
tud i kon tra  razred. Dejal je , da se ta k o  pojavijo  vprašanja, 
ali je  potrebno  im eti stro j, da dobiš ren to  in si s tem  prisvo
jiš presežno vrednost ali pa im eti navadno d ip lom o, da si 
prisvojiš rento.

Dr. V lad im ir Bračič (rek to r U niverze v M aribo ru ) je  
om enil našo prihodnost v sam oupravljan ju .

Dr. M a tja ž  M u le j (sekretar UK ZK ) je  reke l, da je  p o te m 
tak e m  d ip lom a e lem ent privatne  lastn ine, če le-ta povzroča  
pridobivan je rente.

Prof. Franci Pivec je poudaril, da je  p om em bn o  ali si z 
delom  prisvajaš tu je  delo (po tem  nisi delavec, to re j p o te m 
takem  družbene službe ne predstavlja jo  delavski razred?), 
ali pa s svojim  delom  res dobiš, ko liko  si dela l.

Prof. Sernec (pedagoška g im nazija ) je  bil m nenja , da na
ša družba ni enorazredna, saj bi bila potem  brezrazred 
na, a obenem  ni klasično razredna. N asprotja so m ed vasjo  
in m estom , inte ligenco in delavskim  razredom .

Dr. M atjaž  M ule j je  reke l, da je  tud i znan je  slojevsko  
determ in is tičn i e lem ent.

Dr. V lad im ir Bračjč je  opozoril na ljud i, ki bi še vedno  
hoteli biti buržuji.

Prof. Franci Pivec je  o m en il, da je  najbolj stvarna razdeli
tev  produktivna in nep ro du ktivn a  s lo jev itost. Znotraj 
p roduktivnega odnosa pa se naj loči ras p ro du ktivno  delo.

Razprava je  bila brez dvom a zelo zanim iva  in razno lika , 
saj je  tem a  dajala o grom no  m ožnosti. N ism o dobili d efin ic i
je  socialne s truktu re  jugoslovanske d ružbe , kar tud i ni bil 
nam en razgovora, tem več se je  odprlo  več novih  načinov  
pristopa k takšn em u  vprašanju.

Edi Korat
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S SEJE S V E TA  U N IVE R ZE

VISOKA PRAVNA ŠOLA: 
DA ALI NE?

V  začetku  januarja  je  bila v p rostorih  univerze 11. seja sveta  
univerze, na ka teri je  razprava najd lje p o teka la  pri to čk i o predlogu  
za začetek  postopka o preosnovi V iš je  pravne šole v v isoko  šolo te r  
vprašanju varnosti in sam ozaščite  na univerzi v M arib o ru  in na po 
sam ezn ih  T O Z D . Tem u vprašanju  je  b ilo  doslej posvečeno m nogo  
prem alo  pozornosti.

Vprašanje varnosti in sam o zašč ite  je  do sedaj stalo  ob strani, 
skrb za to  je  vodila le SO M arib o r. T em  nalogam  je  potrebno  posve
titi več pozornosti in se resno lo titi naloge. Po posam eznih  šolah so 
že vidni p rem ik i. S vet je  dal v javno  razpravo osnutek sam o up rav
nega sporazum a o organ iziran ju  in uresničevanju  ljudske obram be  
in d ružbene sam ozaščite  v v isokošo lskih  DO  in z n jim i povezanih  
organizacijah  in skupnostih  v M arib o ru .

Kot je  že om enjen o , je  bila najpom em bnejša  to čka  dnevnega  
reda^ vsaj po razpravi sodeč, preosnova višje pravne šole. Profesor 
dr. S im e Ivajnko  je  k ra tk o  obrazložil e laborat o preosnovi šole in 
poudaril n eka te re  problem e.

Začetek  razprave se je  d o takn il p rob lem a kadrov ter  
prob lem ov p laniranja kadrov. D e legat Železarne Jesen ice je  p o v e 
dal n eka te re  pom is leke  n jihovega delavskega sveta, ki so se n an a 
šali na prehod pravnih kadrov iz gospodarstva v negospodarstvo. 
M en ijo , da je  kadrov dovolj, le da so zaposleni na neustreznih  d e 
lovnih m estih . Predstavn ik i pravne šole  pa so zagovarja li stališče, 
da je  profil p ravnika  zelo fleks ib ilen  in da om ogoča zaposlitev na 
različn ih  delovnih  področjih . P rob lem  pa je  tu d i, ker profil pravnika  
— predvsem dip lom iranega, ni d ružbeno verific iran .

K tem u  bi dodal še lastno m nenje , da je  prvenstvena naloga 
šo le  in univerze, da poskuša zadovo ljiti potrebe po kadrih . Problem  
prehoda kadrov iz gospodarstva v negospodarstvo  pa bi naj rešili 
gospodarstvo  in negospodarstvo  m ed sabo, čeprav ne sm e biti 
univerza pri tem  problem u popolnom a odsotna.

Pri tem  je  razprava zašla tu d i na p roblem  prehajan ja  tehn ičn ih  
kadrov defic ita rno st na te m  področju . D r. V an ek  Š ifta r je  k tem u  
navezal še vprašanje, kateri kadri in zakaj odhajajo  v tu jino . M en il 
je , da bi analiza sam oupravnih  sporazum ov o delitv i dohodka  
m orda odgovorila  na n ekatera  od teh vprašanj.

Ko je razprava prešla ponovno na področje  p ravn iko v, je  to v a 
riš M ajerič  m en il, da se v te j razpravi ne sm em o zadrževati na 
področju  kv a n tite te  kadrov, am p ak  je  b istvo  kva lite ta , ker s p reho 
dom  na višjo stopnjo  š tud ija  b istveno ne bom o sprem enili količine  
pravnikov, am p ak  bom o pridobili le novo kva lite to  — višjo izobraz
bo. Ta kva lite ta  je  tud i za gospodarstvo  zelo p o treb n a , saj je  d ru go 
stopen jska izobrazba potrebna za pravosodni izp it, k i je  tud i pogoj, 
da lahko  sklepa pravnik pogodbe v znesku nad 50.000 d in .

R a z p ra v a  je  p o te k a la  tu d i o ra c io n a ln o s t i u v e d b e  
drugostopenjskega š tud ija  na VP Š v prim erjav i s sedanjim i 
o b likam i, k i j ih  organizira  pravna fa k u lte ta  iz L jubljane. Poleg tega  
je  pravna fak u lte ta  usm erjena na civilno  p ravo , m ed tem  ko je  VP Š  
usm erjena na gospodarsko pravo.

Po končani razpravi so delegati odobrili p riče tek  postopka o 
preosnovi V P Š  v visoko šolo. Franci Bračko

K A T E D R A



f e d e r a l n a  k o m i s i j a  z a  r e f o r m o  iz o b r a ž e v a n j a

DR. STIPE ŠUVAR: /
UČENJE JE DELO

M edrepubliško in pokrajinsko kom isijo za re jorrrjo . izobraževanja ses
tavljajo po 3 člani iz vsake republike ozirom a рркпјјГпе, ki so jih imenovali 
izvršni sveti skupščin republik in pokrajin. Ko/n is ijo  vodi predsednik, ki je  
izbran izmed č lanov komisije. M andat predsednika traja eno leto. Komisija 
ie bila ustanovljena v m arcu 1975 in sta ji ddslej predsedovala po 1 leto 
predstavnik iz SR Srbije in predstavnik izi5jPH3osne in Hercegovine. V 
marcu 1977 je  bila za predsednico komigije izvoljena članica izvršnega 
sveta in predsednica republiškega kom ite ja  2a Vzgojo in izobraževanje tov. 
Ela U lrih-A tena. Sedež komisije je p ra v ilo lf^ ta m , od koder je predsednik 
komisije, vendar je bil sestanek medrepuBliš^e' in pokrajinske komisije za 
reformo izobraževanja tokra t prvič v L jub ljen i/ ,

Na uvodu seje so se člani m edsebo jnd /iffo rm ira li o poteku preg 
be vzgoje in izobraževanja v republikah irfjabkpžjinah, p re d v s e jp ^v id ik a  
zakonsko zastavljenega snovanja novega ф је т а  vzgoje in j^p firaževan ja , 
katerega osnove je potrebno postaviti na tefuJtpe jugoajjflS^rtške temelje. 
Analizirali so dosežene družbeno-ekonomsk® tp ^s is te r jjife re š itve , ki bodo 
pospešile in tegracijo  usmerjenega izobraževanji z z ^d ž e n im  delom, kjer 
)e Potrebno posebej izpostaviti zahteve pa /jfv®MCeni menjavi dela in 
oblikovanju zdravih sam oupravnih interesnih sV^Enosti, Pomudili so se_ 
tudi pri vprašanjih priprav, oblikovanj in spreje
Programov, katera morajo b iti odraz razvoja d. ________________-

Posebno dolgo so se člani kom isije zadržaft.pri razpravi ob obeh <$hž- 
Pemh dogovorih , ki morata b iti č im prej sprejeta 1 ^ r * l n ! ! g b f j j ^ . k ^ n i ,  
kasni s tem  tud i sprejetje zakona o usmerjenem iz o b ftB v M e ^ , mpžpMva o 
tezah in dileme ob sprejemanju družbenega dogovora s la n ih  osnovah 
vzgojnoizobraževalnega sistema v SFRJ je  pokazala pcfcitivhB''Dornike na 
področju poenotenja izobraževanja v  federaciji v zadnjihkletih, venoar osta
jalo odprta še mnoga vprašanja, kjer je ču titi razhajanja itied republikam i in 
Pokrajinama.

Akcije za preosnovo izobraževanja potekajo р ге тф о  načrtno, pove
čini pa jim  botru je nekontinu irano program iranje vzgojrifaizobraževalnega 
sistema. Angažiranost strokovn ih  služb je prem ajhna, Kar samo dodatno 
zavira potek reforme.

Z0 povezavo z združenim delom  je bilo doslej mnjogo p rem ao  po 
skrbljeno, če izvzamemo S lovenijo in V o jvod ino , ki v terp v^hetermrieko- 
"ko prednjačita in posvečata povezavi vedno večji poj nen D olgotrajno 
ustanavljanje sam oupravnih interesnih skupnosti v izpbM K van jtige  gripe 
Ijalo do zakasnitev na drugih področjih  interesnih d e jM ro s ti/D a n e s  
sto vplivajo na usmerjanje v izobraževanje b irokra taH rstruktg ffe , name; 
da bi m ladega človeka usmerjalo združeno delo jjg p s n o ^ il^ s tn ih  potp 

V sklop tega spadajo tud i težnje, da bi se gim nazije -LJ 
današnji podobi. V visokošolskem  izobraževanju p iitj

1. H itra  in vsebinska akc ija  za m en javo  o sn o v n o fto M n g a  
sistem a izobraževan ja , ki ni več progresivno  usm erjen , kot ► M  
pred dva jse tim i le ti, kar bo najtežja  cok la  za usm erjeno  Izobro tavo - 
nje.

2. Rešiti m o ram o  problem  skupne osnove za prvo fazo  
usm erjenega izobraževanja.

3. N u jno  m orata  zaživeti obe ob lik i izobraževanja: Šola in zd ru 
ženo  delo.

To so n eka te re  naj b istvenejše ak tivn os ti, ki Jih je  p otrebno  vse
b insko sprovesti č im h itre je , n ikako r pa ne edine.

Izredno  p om em bn o  je  geslo: U Č E N JE JE DELOI Prav to  je  eno  
najvažnejših  vprašanj re fo rm e šolstva. N u jno  je , da učenec (p red 
vsem  v višjih ob likah  usm erjenega izobraževan ja) resnično s a m o 
upravlja , da dobi nadom ostilo  za vložen tru d  In se tak o  ak tivn o  
v k l ju č i  v delovno  sred ino  že  v  dobi izobraževanja  v združenem  
delu, kakor tud i šo ls tvu . /  \ j r  ^

V  zadn jem  času Je č u tit i bojazen  pro fesorjev, ki s a j  
rok Z A D N J O  B A T IN O , to  je  O C E N A , ki jih  še vedno  ščit 
povsem  konservativna p ostavka , en ako  ni nu jno , da i 
program  na štud ijsko  dobo: potreba izobraževan ja  in istočasno  
pravica š tu d en ta  je , da zak ljuč i .Študij p redčasno , vendar ob vs e 
stranski aktivnosti: š tu d ijsk i, d ru žbeno -po litlčn i in sam oupravlja l- 
ski, ne pa da ga zap iram o  v p redavaln ice  in nastopam o do njega ex 
cathedra . Pojavlja  se to re j še vedno  nevarnost s istem a zaprtih  
vertika l v izobraževanju , kar bi zaviralo  ve rtik a ln o  in horizo nta lno  
p reto čno st, ki sta tem e lj re form e.

Doslej se S IS  za izobraževan je  (posebej posebne izobraževalne  
skupnosti) še niso ustrezno v k ljuč ile  v o rgan iziran je  in m enjavo  
dela in sredstev. S IS  se prepogosto  fo rm ira jo  k o t m ala m in istrstva  
za izm en javo  denarja , čeprav  m ora biti nosilec sam oupravn ih  in te 
resnih dejavnosti združeno delo , ne pa o b ra tn o , da postanejo  S IS  
servisi za poslovanje združenega dela . P om an jk ljivo st je  m arsikje

liranja razvoja združenega dela in 
pom em bnosti skuša razvijati brez  

načrtova
ekspanzija  

Icih, filo zo fsk ih  idr. 
poklicev .

tud i v parcialnem  načinu plan 
izobraževanja  v n je m ,.k i se po  
skupne povezave ce lov itega razve.

Brez dvom a bo najtež ja  re fo rm a  vjj 
izobraževan ja  pravnih , potmfcntlC  
kadrov in zlasti pereče p om an jkan je  tehniš

Ob spre jem anju  novih  načel ostajam c ‘pri stari praksi.
Brane Srčnik

anile čimbolj v ’ 
_ . . onservatlvfeem j
r se prebijff led v povečan ju

iževanja

nega dela /,izg

~  še zlasti na univerzah z veliko trad ic ije ^  
vzgoje in izobraževanja z združeninvdekCt

Opozorili so na problem  zaviranja p re o B ra ^ b t^ g o je jn jz o i 
s strani zasidranih pedagoških-delavcev in š^poa fioe ] s strapi 
vodilnih v združenem de lu^Za prim er zav iran j^so  navedli d: 
0'zacijo Rade Končar v Začjrebu, ki je iz zoru 
za izobraževanje. /  /  A

Precej časa so predstavniki ге р и ш х in obeh po  
predlogu družbenega dogovora o s k u a e n  osnovah/ža 
cev in stopenj s tfokovne izobrazbe". J r

Pre£l-wjfijnjo točko pa so o p fa v tp fa li dopis zvez__
stiko^pzvezi z izdelavo standardn^rtasifikacije izobrdfč'vanja, j<i 

4valstva .1981 ̂ le ta , dgpis .medrepubliško-pi 
?br«SfcVa'nje jugoslovanskih delaVcr 
Jzobraževanjamaših državljanov 

medrepubliška in pokrajinski k

lVLA po no vno
s e n e c a

vno orga 
ila" cčn|

na
koefr^nacijskezv 
č

in zadrža 
fsif ikacjjo i

im rid o b lje n iji v e p n i in precj 
priznavanja tu jih  priznanj v  Ju g o ;

- i

e zla:
n govo  
ozoril

tujim  v 
'tujini,

:a r e /

prvi polovici januarja beleži m ladinsko razstavišče Avla na L gimnaziji 
v M ariboru, k i že vrsto le t uspešno deluje pod mentorstvom p ro f. Marjana 
Fbmca, zopet novo uspelo razstavo, kjer se prestavljajo s pregledom
najboljših del „ izp o d  roke" m ladji],.-----

Tokra t razstavlja skupina m ladih d ijakov nakaj res dobrih  storitev, 
raznolikih tako  po tehn ik i k o t tu d i po tem atik i. Na ogled so postavljene 
tempere, olja, risbe, s tušem in flomastrom , fo togra fije , ko t tu d i (doslje 
nekoliko manj prisotne) skulpture v žgani g lin i in lesu.

n i— -rfa to , da so avtorji šele v začetni fazi likovnega ustvarjanja, 
to lik o  bolj presenečajo. Tem atika je v glavnem sodobna.

s ta f f ^
treB- /  /  Glede na 

IFajinske eksponati to l

edstavnika H 
\ nesistem a'tičrte

iževanja z združeni 
deMtoiO.ved preveČ raz- 

za

F>osebne pozu
ske dr. S tipe ta  Su . ______
Prave na re fo rm o  izobraževanja  

Dr. Suvar: Povezovanja vzgo1] 
uelorn še vedno  ni v pravi in potrebni 
“ robljeno tak o , da je  včasih v ideti k o t da nič ne delam o.
Pravilno izobraževanje še vedno  ni sprejelo  Z D R U ŽE N O  
Preti nevarnost, da v sodobni situaciji usm erjeno  iz 
s,agnira. Vse prepogosto in p r e v e č  popravljam o  stare  
zasnove in vse prem alo  m en jam o  stare in neupora. 
izobraževanja. Na dosedanjih  17. sejah kom isije  za preol 
^ i e v a n j a  v repub likah  in pokra jinah  ni bilo narejeno  
mcesar kon kretnega: stalne varian te , reso lucije , m alo sklepe 

tekšn im i d okum enti o izobraževanju  g rem o na X I. kongres  
V predkongresnem  obdobju  je  potrebno  posebno pozornost 

usm eriti v reševanje najaktualne jš ih  in osnovnih nalog:

aževanie

bo izo-
ktlčno

^ ^a b s tra k tn o  razmišljajoča, p&večin i si^ Izbira tempera tehniko, tuš in 
flomaster, nekaj je gra fikdn  pastelov in  skozi ta dela veje osebna prizadetost 
ustvarjalcev. Ž ivost ideje je ponekod presenetljivo izpovedujoča, drugod 
zopet zastrto prodiru joča. Sicer je  ponekod v izdelavi m oč zapaziti določene 
hibe, tu  in tam nedodelanost, ponekod dobim o občutek naključnosti 
do ločn ih  potez, drugod ypa preseneča harmonična z litos t v celoto s 
prevevajočo osrednjo m islijo , k i priteguje pozornost.

Me manjka tud i pokrajinska tem atika v o lju , kjer avtor izbira zanimivo 
e z dodelano natačoostjo in harm onijo barv.
d fo togra fijam i .predvsem tr i odstopajo od povprečja. A v to r spremeni 
ni zorn i k o t v  nekoliko nevsakdanjega, ki sicer ne trenutke daje 
k uspelega vpčfekusa, vendar priv lači in kaže premišljenost, 

bljenpst in razkriva „po s lu h " ter smisel za prostor, 
resenečenje so vsekakor skulpture, k i so v A v li bo lj redek gost. Žgana 

je pokazala ko t hvaležen material v rok i avtorjev, dela razkrivajo 
obdelavo in smisel za ob liko  v prostoru, p ri obiskovalcu pa te male 

ike vzbudijo pozornost z zanimivo idejo.
Interesanten je ak t v lesu, ki diha z nenavadno svežino in izraznostjo ter 

nudi obču tek statične gib ljivosti.
In kdo so avtorji? Cela vrsta jih  je: Iris Zei, Biserka L jub ič , Bojana 

Kmovec, Neva Faninger, Nataša Samastur, Maja M ilenovič, Danica 
Kostanjevec, Petra Fišinger, Zorka Svatina, Jasna Kunstek, Jasna Božič, 
M etk i"K avčtš, Marjana Kosi, Stane Kren, V ito  Lužan, Iz tok M očn ik , Robert 
Vouk, Gorazd Svaljek, Andrej Grabrovec, Metka Štumberger, Alenka Golob, 
Ali Gajšek, Igor Švare, Marijan Fesel in Štefan Matjaž.

Bravo Avla I Asja

K A T E D R A



OCENA PREDSEDSTVA 
SLOVENSKE MLADINE

STALlSCA RK ZSMS O IZVAJANJU ŠTIPENDIJSKE POLITIKE IN OCENA 
POTEKA JAVNE RAZPRAVE O OSNUTKU PREDLOGA SPREMEMB IN DOPOL
NITEV DRUŽBENEGA DOGOVORA O OBLIKOVANJU IN IZVAJANJU ŠTIPEN
DIJSKE POLITIKE V SR SLOVENIJI.

Lahko rečemo, de je slovenska mladina v tem zadnjem obdobju pred 
kongresi precej storile prev pri obravnavi osnutka predloga sprememb in 
dopolnitev DD o oblikovanju in izvajanju štipendijske politike, ker se je pr
vič resneje in zavestno podala na zahtevno pot . . .

Sekretariat predsedstva RK ZSMS je na razširjeni seji 15. novembra 1977 obrav
naval nadaljnje izvajanj štipendijske politike in potek javne razprave o osnutku 
predloga sprememb in dopolnitev Družbenega dogovora o oblikovanju in izvajanju 
štipendijske politike v SR Sloveniji. Na podlagi obširnega materiala, ki ga je pripra
vila delovna skupina pri predsedstvu RK ZSMS, ki je spremljala in usmerjala potek 
široke javne razprave o spremembah in dopolnitvah Družbenega dogovora o 
štipendiranju stališč sekretariata P RK ZSMS z dne 15. novembra 1977, je predsed
stvo RK ZSMS na seji 27. decembra 1977 v Krškem celovito obravnavalo problema
tiko štipendiranja in sprejelo stališča sekretariata P RK ZSMS in poročilo delovne 
skupine, ki je vodila celotno javno razpravo o osnutku predloga Družbenega dogo
vora o štipendiranju ter izoblikovalo naslednja stališča:

Predsedstvo RK ZSMS pozitivno ocenjuje oblikovanje in izvajanje štipendijske 
politike v letu 1977 in potek javne razprave o osnutku predloga Družbenega dogovo
ra o štipendiranju, ki je posegla v vse sredine organiziranja mladih. Potekala je v 
okviru vseh OK ZSMS in v obeh UK ZSMS. V javno razpravo so se poleg mladih na 
področju vzgoje in izobraževanja vključili tudi mladi iz organizacij združenega 
dela. krajevnih skupnosti, posegla je na področje kmetijstva, skratka v praksi 
smo presegli miselnost, da je obravnava štipendijske problematike le domena 
vzgoje in izobraževanja. Slednje je še posebej pomembno v tem trenutku, ko pro
blematika štipendiranja sodi k sklopu vprašanj celovite obravnave nadaljnje preosno- 
ve vzgoje in izobraževanja v usmerjeno izobraževanje. Predsedstvo RK ZSMS 
sprejema poročilo, oceno in osnovne ugotovitve iz javne razprave v ZSMS o 
osnutku predloga Družbenega dogovora o štipendiranju in stališča sekretariata P RK 
ZSMS, ki pomenijo tudi sestavni del stališč predsedstva RK ZSMS in meni, da so 
dobra osnova za nadaljnje delo, še posebno v obdobju sprejemanja in podpisovanja 
Družbenega dogovora o štipendiranju. Prav s slednjim pa trenutno že občutno 
kasnimo in je vprašljiv normalen potek akcije In uspešnost priprav na izved
bo javne razprave o osnutku predloga samoupravnega sporazuma o štipen
diranju.

Kljub pomembnim premikom na področju izvajanja in oblikovanja štipendijske 
politike mora le-ta bolj kot doslej postati pomemben inštrument na področju vla
ganja v razširjeno reprodukcijo združenega dela, s tem tudi del celovite kadrovske 
politike, sestavni del planiranja in pomembna dolgoročna investicija organizacij 
združenega dela. V prehajanju štipendiranja iz združenih sredstev na kadrovske šti
pendije organizacij združenega dela, oziroma samoupravnih interesnih skupnosti, je 
potrebno zelo močno izpostaviti nujnost takšnega prehoda, izpostaviti kadrovsko 
komponento in celovitost štipendiranja.

V oblikovanje in izvajanje štipendijske politike se morajo v bodoče, bolj kot do
slej, vključiti tudi samoupravne interesne skupnosti, posebne izobraževalne 
skupnosti, ki postajajo vse pomembnejši element v načrtovanju in dogovarjanju 
nadaljnjega razvoja, kjer je tudi mesto usklajenejšemu izoblikovanju razvojnih načr
tov in potreb po kadrih v združenem delu, oziroma na vseh področjih oblikovanja 
družbenoekonomskih odnosov.

Zato velja pristopiti k izdelavi ocene uveljavljanja načrtovanja kadrovskih po
treb v okviru razvojnih načrtov organizacij združenega dela, kar mora najti svoje me
sto in se uveljaviti tudi v investicijskih naložbah in načrtih organizacij združenega 
dela.

Pri tem morajo dosledneje sodelovati tudi delovne organizacije na področju 
bančništva in ustrezni upravni organi.

Z doslednejšim uresničevanjem osnovnih izhodišč Družbenega dogovora o ka
drovski politiki in družbeno dogovorjene štipendijske politike tudi zagotavljamo ve
čja kadrovsko povezovanja mladih v vzgoji in izobraževanju z organizacijami 
združenega dela, s tem uresničujemo tudi cilje in naloge poklicnega usmerjanja 
in tudi tako soustvarjamo pogoje za nadaljnjo preosnovo vzgoje in izobraževanja v 
usmerjeno izobraževanje.

Zato bo potrebno v nadaljnjem oblikovanju in izvajanju štipendijske politike 
slediti spremembam na področju družbenoekonomskega položaja vzgoje in 
izobraževanja ter celotnega združenega dela, v skladu z Zakonom o združenem 
delu, z nadaljnjim urejanjem dohodkovnih odnosov, razporejanju dohodka in z inten
cami Zakona o usmerjenem izobraževanju, ki ga bomo sprejemali v jeseni leta 1978.

Družbeni dogovor o štipendiranju bo zato potrebno sprotno oblikovati, izpopol
njevati in tako upoštevati spremembe na področju vzgoje in izobraževanja in druž
benoekonomskih odnosov, katerih sestavni del tudi je. V tem obdobju odpravlja 
tako oblikovani Družbeni dogovor o štipendiranju slabosti, ki so bile prisotne pri 
izvajanju in oblikovanju štipendijske politike.

Predsedstvo RK ZSMS meni, da je osnutek predloga Družbenega dogovora o 
štipendiranju v svoji celovitosti preveč konkreten in ima vse preveč zakonskih zna
čilnosti. Zato dopušča premalo možnosti samoupravnemu sporazumevanju v okviru 
TOZD, v samoupravnih interesnih skupnostih, med podpisniki Samoupravnega spo
razuma.

Vloga ZSMS je v okviru TOZD zelo pomembna, predvsem v oblikovanju in izva
janju kadrovske politike zaposlovanja, v smislu spodbujanja in preverjanja pri 
združevanju sredstev za štipendiranje, podeljevanje štipendij v okviru TOZD 
in večjemu povezovanju štipendistov z organizacijami združenega dela že v 
obdobju izobraževanja, pri pristopu k urejenejšemu pripravništvu, vključeva
nju v delo samoupravnih organov, ZSMS in družbenopolitičnih organizacij, 
v organizacijah združenega dela. Skratka potrebna je celovita indolgoročna 
aktivnost na področju socialne politike, katere pomembna sestavina je tudi urejeno 
štipendiranje. Menimo, da bi z ustreznimi preoblikovanjem 7., 8., 9., 11., 12., in 13.

člen v osnutku predloga Družbenega dogovora o štipendiranju, imeli ustreznejše 
mesto v Samoupravnem sporazumu, kot konkretizaciji in izvajalskem aktu splošnih 
načel sprejetih z Družbenim dogovorom.

pred sprejemom Družbenega dogovora o štipendiranju je potrebno opraviti 
tudi ustrezno redakcijo členov.

Ugotavljamo, da ostaja še vedno aktualno vprašanje štipendiranja otrok 
kmečkih staršev in da moramo tudi pristopiti k sistemskemu razreševanju. Nepo
srednemu kmetijskemu proizvajalcu-kooperantu moramo zagotoviti tudi udeležbo 
pri združevanju sredstev za štipendiranje in ustvariti pogoje za enakopravno sodelo
vanje pri odločanju, oblikovanju in izvajanju štipendijske politike. Temu primerno je 
potrebno ponovno proučiti metodo izračuna vrednosti katasterskega dohodka 
in ob tem upoštevati azličnost razvitosti posameznih kmetijskih področij. Cenzus za 
pridobitev štipendije ni konstanten, vendar menimo, da ne sme presegati zajam
čenega mesečnega neto osebnega dohodka (ZNOD), saj je le-ta merilo, ki zagotavlja 
materialno in socialno varnost delavcem v združenem delu in je torej osnovni kriterij 
za pridobitev štipendije. Ob zviševanju ZNOD se mora temu ustrezno koregirati tudi 
višina cenzusa, kot elementa upravičenosti prejemanja štipendije in izračuna višine 
štipendije.

Predsedstvo RK ZSMS smatra, da sodi k razreševanju štipendijske politike tu
di aktivno angažiranje ZSMS v javni razpravi o osnutku predloga sprememb in 
dopolnitev samoupravnega sporazuma o štipendiranju. Zato moramo o tem 
obdobju ponovno preveriti naše delovanje v samoupravnih organih na področju 
štipendiranja. Stališča RK ZSMS pomenijo tudi izhodišče za delovanje naših 
delegatov v nadaljnjem postopku sprejemanja Družbenega dogovora in oblikovanja 
štipendijske politike v okviru TOZD, SIS-ov in samoupravnih organov na štipendij
skem področju.

Predsedstvo RK ZSMS meni, da se delovni skupini, ki je vodila javno razpravo 
o štipendijski politiki in osnutku predloga Družbenega dogovora o štipendiranju 
poveri delo v obdobju priprave enotnega predloga Družbenega dogovora o 
štipendiranju pred sprejemanjem in podpisovanjem Družbenega dogovora, kot tudi 
vodenje javne razprave o osnutku predloga Samoupravnega sporazuma o 
štipendiranju in oblikovanju ostalih samoupravnih normativnih aktov, ki vodijo k 
Družbenemu dogovoru in Samoupravnim sporazumom, kot so pravila o delu, 
pravicah in dolžnostih organov, merila o solidarnem prelivanju združenih sredstev, 
poslovniki in drugi akti, ki morajo konkretizirati v družbenem dogovoru širše 
obravnavana posamezna vprašanja.

Vse bi bilo verjetno v ustreznem tonu, vendarle pa ne smemo in ne 
moremo biti povsem zadovoljni s potekom javne razprave o bodočem 
načinu štipendiranja med študenti. Po ugotovitvah, ki sicer niso povsem 
točne, vendar za okvirno oceno aktivnosti dovolj reprezentativna lahko 
sklepamo, da se je res prizadevno vključilo v razpravo na mariborski 
univerzi komaj dobrih 12 odstotkov rednih študentov, iz česar bi lahko 
zaključili: večina študentov še vedno ni sprejela političnih in samouprav
nih dolžnostil

Mislim, da je stanje na ostalih področjih delovanja ZSMS vendarle 
nekoliko boljše, čeprav še vse premalo konkretno zastavljeno. Temu pa
mnogoKrat ni Kriva niti sama m ladina



KAJ SE UTEGNE ZGODITI
I. seja upravnega odbora  

K UD Š TU D E N T

V  zače tku  januarja  je  bila v prostorih  ku ltu rno -um etn iškeg a  
društva Š tu d en t prva seja upravnega odbora. Na n jem  so izvoljli 
oz. potrd ili p redsednika M arjana  K okalja , ta jn ik  pa je  M itja  
B rezovšek. O srednja tem a  sestanka je  bilo p ro tes tno  pism o uni
verzi, v ka terem  bodo prikazali finančno  stan je , v rednoten je  
društva s strani univerze in finančno  p ro b lem atiko . V  pism u bo 
podana tud i k ritika  sam oupravnega sporazum a te r zahteve  za 
rešitev finančn ih  in prostorskih  p rob lem ov. Posam ezne sekcije  
K UD Š tu d e n t delu jejo  nam reč v neprim ern ih  p rostorih , čas t re 
n ingov je  om ejen; prostori so prem ajhn i in neustrezni brez ali s 
pom an jk ljivo  garderobo.

O bravnavali so tud i p roblem e in fo rm iran ja  m ed posam ezn i
mi sekcijam i; govora je bilo tud i o A S T O R IJ I. Po 15. januarju  
nam reč p redvidevajo , da bo Disco spet obratoval pod okriljem  
K U D , s te m , da bo ples v sedanjem  dancingu.

Danila  O rešek

Tudi letos smo se člani kulturnoumet- 
niškega društva Študent zbrali na red
nem letnem občnem zboru, kjer smo 
pregledali svoje preteklo delo, ga ocenili 
in si zadali smernice za prihodnje nalo
ge. Nismo bili presenečeni, ko se v 
petek 23. 12. 1977 na našem zboru 
mariborskih študentov, ki se obštudij- 
sko udejstvujejo, ni pojavil nihče od 
vabljenih gostov. Razen opravičeno 
odsotnega rektorja se nobenemu pro
fesorju, dekanu, družbenopolitičnemu 
delavcu, predstavniku Izobraževalne 
skupnosti Slovenije, Zveze kulturnih 
organizacij, OKZSMS, ... ni zdelo 
vredno pozanimati za naše delo, pa 
čeprav v obliki nekaj lepih besed 
(obljub), ki smo jih bili vajeni poslušati 
prejšnja leta.

A ne zaradi tega ignorantskega neza 
nimanja za naše delo, temveč zaradi 
problematike, ki ostaja nerešena že več 
let, smo na tem zboru zavzeli ostrejša 
stališča, ki jih nameravamo tudi dosled
no uresničiti.

Ko smo preverjali naše dosedanje 
delo, smo lahko z veseljem ugotovili 
nenehno kvalitativno in kvantitativno 
rast društva. Z ogromno vloženega tru
da in prelitega znoja, smo dosegli kako
vostni nivo, ki ni običajen za amaterska 
društva. Naši člani ne samo, da vadijo 
trikrat tedensko, tudi sami vodijo celot
no poslovanje KUD ,,Študent”  in 
upamo si trditi, da smo v Jugoslaviji 
edini takšni samorastniki na tej ravni 
kvalitete.

V vseh teh letih smo velikokrat pred
stavljali Univerzo in bivše Združenje 
visokošolskih zavodov Maribor po 
domovini in tujini, predstavljali smo 
Maribor, Slovenijo pa tudi Jugoslavijo. 
Skupaj z vsemi vami, spoštovani tova
riši, smo delili veselje ob naših uspehih, 
pri našem delu in problemih pa smo vse 
prevečkrat ostajali sami. Namenoma ne 
navajamo laskavih ocen vas ali vaših 
forumov, ko ste ob različnih priložno
stih, pač po službeni dolžnosti najbrž, 
hvalili naše delo. Težko nam gre z 
jezika, toda enostavno ne verjamemo 
vam več. V 14. letih našega obstoja se 
še ni zgodilo, da bi kateri od odgovornih 
tovarišev prišel v naše prostore in nas 
vsaj vprašal: „Fantje, kako ste kaj?”  
Mar bi vi po tem še verjeli?

Podajamo oris finančnega stanja, da 
bi bilo ogorčenje naših članov tudi vam 
razumljivo. Ob tem pa je treba takoj

opozoriti, da ne gre zgolj za trenutno 
situacijo, temveč za kronično stanje, ki 
se ponavlja iz leta v leto z močno ten
denco slabšanja.

Naše sekcije so že nekaj let samo
upravno organizirane in na tej podlagi 
gospodarijo s svojimi sredstvi, vendar 
tudi to ne rešuje neznosnega finančne
ga položaja. Tako je danes APZ Boris 
Kraigher absolutno brez vsakih sred
stev, čeprav bi moral koncem januarja 
oditi na intenzivne priprave, ki edine 
jamčijo kakovostno pripravo koncertnih 
programov. Akademska folklorna sku
pina bo po februarskem plačilu računov 
za nabavo noš v povsem enakem polo
žaju. Navidezno v ugodnem položaju je 
le Point, ki razpolaga s 100.000 din. Teh 
sredstev ne nameravamo solidarnostno 
koristiti, saj se Point skupina še vsaj leto 
dni ne bo uspela komercialno plasirati, 
ta denar pa ji dovoljuje enoletno delova
nje.

Res je, da še nismo dobili od Univerze 
sredstev za sezono 76/77 a ta so le 
enkratna in nezadostna za zagotovitev 
dolgoročnejše politike financiranja.

Enega glavnih vzrokov vidimo v ne- 
uresničevanju dogovorjenih nalog 
visokošolskih temeljnih in delovnih 
organizacij. Samoupravni sporazum o 
financiranju obštudijskih dejavnosti štu
dentov Univerze v Mariboru še danes ni 
podpisan, čeravno smo čez noč porušili 
stari administrativni, a precej sigurni 
sistem financiranja. Menimo, da se ta 
sporazum danes ne uporablja za tekoče 
financiranje obštudijskih dejavnosti 
ampak kot sredstvo s katerim maribor
ske VTO in VDO zadržujejo nujno 
potrebni denar in ob tem vztrajajo pri 
svojih ozkih interesih in pogledih. Ne 
moremo razumeti takšne politike šol, ki 
v perspektivi ruši razvojne možnosti ob
študijskih dejavnosti. Univerzi pa zame
rimo, da ni našla toliko moči, da bi vpli
vala na takšne nevarne lokalne interese 
ter tudi ni našla načina sankcioniranja le 
teh. Obnašanje šol nam je še zlasti ne
razumljivo, saj je tako v zakonu o viso
kem šolstvu kot v samoupravnem spo
razumu o združitvi v Univerzo v Mari
boru in tudi v statutih VDO zapisano, da 
je Univerza in njene VDO dolžna pospe
ševati kulturno umetniško dejavnost 
študentov. Ne trdimo, da ni bilo 
absolutno ničesar storjenega, adoklersi 
bodo morali člani društva poleg redne

vadbe še sami plačevati svoje nastope, 
plačati vožnjo v kraj nastopa, dokler se 
bo lahko dogajalo, da nam šola (Peda
goška akademija), na kateri vadi APZ za 
uporabo vadbene dvorane zaračuna kar 
30.000 din in plačilo še veže z grožnjo, 
da sicer ne bo podpisala samouprav
nega sporazuma, vse dotlej o urejenem 
stanju nihče ne more govoriti.

Podobno kot je tretiranje društva v 
okviru Univerze je tudi pri Zvezi kultur
nih organizacij, kjer smo ne glede na 
naše uspehe in kvaliteto obravnavani 
kot vsa ostala društva. Mora pa nam biti 
jasno, tovariši, da KUD Študent ni 
nobeno lovsko ali lutkovno društvo, 
čeprav so tudi ta zelo potrebna in 
dobrodošla in za svoje delovanje potre
bujejo sredstva. Toda nesprejemljivo je, 
da se financiranje s strani ZKO odvija 
zgolj po točkah programa ne pa tudi po 
pomenu in obsegu delovanja. Nočemo 
si več dovoljevati, da smo enako 
tretirani kot društva, ki v vsej sezoni 
uspejo pripraviti zgolj en koncert, med
tem ko mi poleg vsakoletnih celovečer
nih koncertov in nastopov v Mariboru 
gostujemo takorekoč po vsej Sloveniji, 
pa tudi v tujini.

Drugi temeljni vzrok nezadovoljstva 
in ogorčenja našega članstva je nere
šeno prostorsko vprašanje društva. 2e 
leta in leta se potikamo po tujih prosto
rih in odkar smo izgubili svoje vadbene 
prostore v depandansi študentskih do
mov od sezone do sezone trepetamo,

J  to v o riiJc in .i p o zd rav i! 

pi-ed-.cciBik:

ali bomo lahko v naslednjem letu še 
ostali v njih. Ob tem niti ne omenjamo, 
da ti najeti prostori ne ustrezajo fn da 
smo dostikrat v položaju, ko nam lahko 
celo hišnik ali čistilka prepovesta vaditi v 
njih. Vemo, da na Univerzi trenutno ni 
razpoložljivih vadbenih prostorov, pre
pričani pa smo, da bi se z odločno akcijo 
takšni prostori lahko kaj kmalu našli.

Ogorčeni smo tudi nad nezainteresi
ranostjo šol naše Univerze za dejavnost 
njihovih študentov. Danes dosti govori
mo o liku učitelja, ki mora vzgajati štu
denta v celovito osebnost in priznava
mo, da so obštudijske dejavnosti prime
ren način za to. Hočemo, da bi obštudij
ske dejavnosti postale sestavni del 
vzgojno-izobraževalnega procesa, a 
kako naj to bodo pri sedanjem odnosu 
učiteljev, ki jih nikoli ne videvamo na 
koncertih in nastopih (kljub gratis 
vstopnicam), ki jim je izvenšolsko delo 
njihovih študentov španska vas. Ob 
takšnem odnosu profesorjev, ki bi naj 
dajali vzgled, res ne moremo pričako
vati, da bi se študentje množičneje in 
aktivneje vključevali v delo KUD Štu
dent in celotno sfero obštudijskih dejav
nosti. V tem tudi vidimo enega glavnih 
vzrokov stalnih kadrovskih težav na 
KUD-u.

V razpravi na občnem zboru so se izo
blikovala naslednja stališča in zahteve, 
ki izhajajo iz zgornjih ugotovitev:

pivci.; e u a tv o
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1. t i r .  V lad im ir U rao iu , vokxov  Url 
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j 3 . Uovid B o ria , p ro re ic to r-S tu d o a t Ul* 
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Še v e d n o  n I I H
P o H A ž n o  IN ŽALO STlVO.l 

S STALI ŠČCM SE JS 
OGLASIL Е Ш О  ббКЛЕТАЈ 
UK i< 3  MARlfcOR. !

fJA KUD TO PRAVLJATO  

NOVO T e T IC  D  o "!

%

1. Zahtevamo v najkrajšem času 
sklic skupnega sestanka na ravni 
Univerze, kjer naj bodo prisotni 
dekani In direktorji VDO, sekretarji 
OO ZK, predstavniki Univerze, pred
stavniki OK ZSM S ter naša 
delegacija.
2. Zahtevamo ureditev statusa KUD 
Študent v smislu določitve njegove 
vloge v okviru Univerze In v mari
borskem prostoru, kot eno od 
temeljnih predpostavk njegovega 
nadaljnjega dela.

3. Zahtevamo dolgoročnejšo in traj
nejšo rešitev financiranja KUD Štu
dent.
4. Zahtevamo jasno pojasnilo in 
zagotovilo  o kratkoročnem  in 
dolgoročnem reševanju prostorske
ga vprašanja društva.
5. Zahtevamo skupni sestanek naše 
delegacije s predstavniki ZKO, Izo
braževalne skupnosti Slovenije in 
Univerze v smislu določitve vloge In 
pomena KUD Študent v širšem 
mariborskem in slovenskem prosto
ru.

PROTESTNO PISMO KUD ŠTUDENT
K A T E D R A



RESNICA, KI BODE

POSEBNA SKRB 
ZA PASIVNE

š te v ilo  č lano v  ZK na univerzi 
variira od Sole do šo le . Odvisno  
je  ta k o  od števila  predavateljev  
kakor tud i š tu d en to v  na dolo
č e n i šo li. Š tev ilo  aktivn ih  č la
nov pa je  skoraj povsod enako . 
Ti so ali č lan i sekretaria tov  
O O ZK , č lan i kom isij pri partij
skih organ ih  in vod iln i š tu d en t
ski fun kc io n arji pri Z S M . S tem  
se tako j izlušči ugo to v itev , da 
prihaja pri š tev ilčno  m očnejših  
osnovnih organizacijah  ZK  do 
večjega š tev ila  neaktivn ih  č la 

nov ZK; v p retek lem  času ope
vane pasivne ali m o lčeče  veči
ne. Zakaj tako?

Ob delu p retek lega sestava  
U n iverz ite tne  organ izacije  ZK  
in o rgan izac ijske  sestave ter 
m etod o lo g ije  dela v osnovnih  
organ izacijah  sm o ugotavlja li, 
da je  vzro k  za pasivizacijo  tako  
velikega š tev ila  č lanov ZK na 
univerzi v tem , da so č lani ne
pravilno o rgan iziran i, da ne  
m orejo  izjavljati in zastopati 
svojega m nenja, da se progra
mi dela in izvajan je  program ov  
zapirajo  v dom eno  dela , .fo ru 
m a " , k ako r tud i, da delo č la
nov ZK družbenopo litično  ni 
vrednoteno . Vse te  ugotovitve  
bi lahko  v sedanjem  obdobju  
zavrg li, vendar „p re k le ts tvo "  
pretek losti ostaja in se ob veli
ki kop ic i nalog v  sedanjem  ob
dobju še povečuje. T ako  sm o  
prišli do paradoksa. O rganiza
cija dela se je  sprem en ila , s 
tem  pa tud i preglednost dela  
nad osnovnim i o rgan izacijam i. 
O benem  pa ne m orem o reci, da 
poleg č lan o v  sekre taria to v  na 
šo lah  delajo  še drugi č lani ZK. 
č la n i sekre taria to v  se dušijo v 
nalogah , preklin ja jo  fun kcije  
(kar je  popolnom a norm alno , 
pa čeprav  ni p rav i), obenem  pa 
ne storijo  dovolj, da bi razgibali 
č lan e  ZK.

Na sestanku ak tiva  delavcev  
neposrednih  proizvaja lcev je  
s ekre tar OK ZKS M arib o r Jože  
F lo r ja n č ič  om enil, da im am o  v 
občini sam o 11000 č lanov ZK, 
delegatov  pa bom o potrebovali 
t r ik ra t to lik o . Pri te m  je  pouda
ril ve liko  obveznost č lanov ZK  
za vk ljučevan je  v sam oupravno  
organ iziranost naše družbe. 
Toda zaradi fa ir playa bi om enil 
tud i to , da ni pom em bno  ali je  
določeni d elegat č lan  ZK ali ne 
— če  svojo nalogo opravlja v 
redu in d ružbenopo litično  sm i
selno. In še to: da raje zaupaj
m o naloge ljud em , ki m orda  
niso č lan i ZK pa so svojo pri
padnost potrd ili v Z S M , ZS ali 
SZDL, k a ko r pa pasivnem u čla
nu ZK . ki je  v svoji vlogi m orda  
dvo živka, om ahljivec  in neka-

rak teren  — skratka  slab kom u 
nist. D ovo lim o  si dvom iti tu d i v 
k va lite te  kom un is to v , posebej 
še tis tih , ki so č lan i ZK le na 
p artijskih  sestankih , na katere  
se hodijo  gret in se skrivat za 
hrbti drugih. In kako  bi to  pre
v e d li v n aš e , u n iv e rz ite tn e  
o kvire . Prav gotovo  nam je  
veliko  š tev ilo  č lanov ZK v bre
m e, č e  nam  onem ogočajo  za
radi svoje pasivnosti izpolnje
vanje partijsk ih  nalog in s tem  
blatijo  tud i naš ugled in ugled  
vseh kom un is tov . Naj ne velja, 
da je vsak kom un is t dober 
kom un is t, da je partijska k riti
ka in s am o kritika  le za nas, 
p artijce  in da druge v našem  
okolju  prav nič ne briga. Ni resi 
Prav ostro m oram o (ozirom a bi 
m orali) povedati, da so tud i v 
naših vrstah  ljudje, ki nas m o ti
jo , ljud je  od katerih  n im am o ni
česar, razen p lačane članarine  
in n jihove evidenčne š tev ilke . 
N aj zvedo tud i drugi, da se jih  
sram ujem ol

M orda  pa so partijsk i fu n k 
cionarji za takšno  stan je  krivi 
tud i sam il Sm o pregledali ko li
ko ak tivo v  ZK na šolah je  usta
novljenih  in ko liko  m ed njim i 
jih  sploh dela, im a svoj pro
g ram , ko liko  jih  je  vk ljučenih  v 
izgrajevanje  partijskega dela na 
šolah . S m o pom islili da k ratko  
časovno  om ejevan je  rokov ak 
cij p rivede do fu n kcio na lizm a, 
do racionalizacije  in forum ske- 
ga dela , od ka terega  večina  
e lanov nim a n ičesar (razen  
poročila na letn ih  kon feren 
cah)...

Vse to  je  naloga partijskih  
funkcio narjev . Ne bi govoril o 
nalogah vsakega č lana ZK , ki 
m ora b iti ak tiven , m o ra ... to  bi 
bilo idealiziran je partijsk ih  a k 
tov . Za te m , kar se m ora , stoji 
nam reč tud i organizacija  dela, 
stoji vrednost vsakega člana  
ZK, vsake osebnosti in s tem  
tud i n jene v loge — pri skup
nem  delu. Tega pa ni dovolj iz
grajenega.

Zaradi tega m islim , da je  tre 
ba podpreti idejo sekretarja  UK  
Z K S  M a t ja ž a  M u le ja ,  k i je  
predlagal poseben sem inar za 
n eak tivn e . M is lim , da bodo  
tak o  fo ru m i ZK spoznali svoje  
n apake in vzpostavili v prvem  
obdobju  vsaj m ost do ve like  
večine č lanov. Kakšna izm e
njava hoten j, želja in dela bo 
s tek la  po tem  m ostu , pa je  
stvar t is tih , k i bodo želeli ne le 
velik ih  rezu lta tov  zs navzven, 
am p ak  m obilno  in polnoprisot- 
no partijo  v vsakem  tren u tku l 

M arjan  Vešnar

Decembra sem se ko t delegat UK ZSMS udeležil sestanka kom isije za 
organiziranost — p o lit ičn i razvoj in kadrovsko p o lit iko  p ri Zvezni konferenci 
zveze socialistične mladine, k i je  b il v T itogradu. Sklican je  b il norm alni 
sestanek komisije s tem, da so b ili povabljeni tud i delegati socialistične 
mladine z univerz Jugoslavije. Vsekakor se bodo upoštevala tud i stališča tega 
sestanka v kongresnih dokum entih , ker je bila točka  dnevnega reda glede 
socialistične m ladine na Univerzi posebej izpostavljena.

Moje mnenje z oziroma na diskusijo glede univerzitetnih organizacij 
socialistične m ladine, torej obstoja, je ugodno. Kakor izgleda, bo status 
univerzitetnih organizacij s strani zvezne konference ostal nespremenjen. 
Uekakor ni b ilo  dileme ali naj socialistična m ladina na univerzi živi; b ilo  pa 
je  rečeno, naj se delo teh organizacij še nadalje spreminja v vsebini. Poleg 
primarnih problemov, kot so izp itn i ro k i, sami izp iti in podobno, bomo 
morali posvetiti mnogo več pozornosti reševanju skupnih problemov. Za nas 
ne morejo b iti problem i m ladih v združenem delu in m ladine v krajevnih 
skupnostih tu ji. V  tem pogledu bo vsekakor potrebno pravilno zasnovati 
usmeritev univerzitetnih konferenc socialistične mladine.

Na osnovi stališča, da za nas problem i ostale m ladine ne morejo b iti 
tu ji, bo potrebno podvzeti nekatere konkretne ukrepe. Vsekakor bo poleg 
sedaj znane usmeritve socialistične mladine na Univerzi in usmeritve v 
kontaktiran ju  z mladino iz delovnih organizacij, potrebno dejavnost 
univerzitetnih organizacij zastaviti tud i v področja, katera še danes ne 
pokrivajo. Čeprav se danes univerzitetne organizacije odpira jo p ro ti m ladini,

f t  f T I O I  M LA D IN A  NA U N IV E R ZI PO KONGRESIH
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k ljub  temu še niso kompletne, še vedno imajo priokus grenkobe, ko nanje 
pokažemo s prstom zaradi m ladinskih delovnih akcij. Najprej se bodo m orali 
m ladinski funkcionarji na Univerzi otresti odpora do mladinskih delovnih 
akcij in šele potem bomo lahko propagirali udeležbo za akcijo . Ne le to , da 
bodo propagirali akcije, tud i sami se bodo m orali v prvi vrsti izkazati.

Univerzitetne organizacije v bodoče ne bi smele navezovati stikov z 
ostalo m ladino le zaradi lepih čustev, zaradi sentimentalnosti, temveč bodo 
morale poleg vsega tega, to re j enodnevnih srečanj v športu in temu 
podobnega, izkazovanja sim patij, poiskati „rd e čo  n it" ,  konstruktivno in 
plodno sodelovanje. Skupaj z ostalim i socialističnim i subjektivnim i silami 
ožje in  širše družbeno po litične  skupnosti bomo morali usmeriti vso energijo 
v širše interese vse dražbe. Poleg naših lastnih interesov bomo m orali dati 
večji poudaiek na p rim er večji storilnosti v delovnih organizacijah, nakar 
lahko posredno vplivamo. Samo na tis ti „izpostavljen i to č k i" ,  s katere lahko 
še kako pripomoremo k večji produktivnosti v delovnih organizacijah. S 
spremembami učnih programov na šolah bomo posredno vplivali na 
rezultate v proizvodnji. Potrebno bo raziskati kaj je primerno in ugodno v 
naših učnih programih in kaj ni.

Naslednja naloga univerzite tn ih oiganizacij je  v načrtovanju, 
spremljanju in izvajanju štipendijske po litike . K o t izgleda, bomo im eli v 
Sloveniji eno najboljših štipendijskih p o lit ik  v Jugoslaviji. Naši štipendisti 
bodo kadrovsko vezani na pro izvodnjo. To pa je bistveno. Kadri bodo vezani 
v organizacijah združenega dela, s tem  pa bodo štipendisti ko t posamezniki 
postali odgovo nejši. Načrtovalci kadrov bodo ob tem , da se bodo morale 
rmo gr bolj razviti službe svetovanja in usmerjanja v poklice, im eli pregled 
nad šolajočo se mladino. Če p ri tem  pripom nim o, da so razmere 
štipendiranja po  ostalih republikah neurejene in to  predvsem v Bosni in 
ffercegovini, ožji Srb iji te r Kosovu, v id im o, kako velike dnaloge sto jijo  pred 
mladimi s teh področij.

Poleg tega bodo m oale univerzitetne organizacije v bodoče prav teko 
reševati probleme študentov samih in to  predvsem glede usmeijenega 
izobraževanja, študentskih domov, prehrane, rekreacije, ku ltu re  in podobno.

Jasno nam mora b it i,  da lahko tako  široko paleto problem ov rešujemo 
predvsem posamoupravni proti, saj imamo vendar postavljene samoupravne 
organe na posameznih visokošolskih organizacijah, vse preko univerze, do 
širše družbenopolitične skupnosti. Problemi, ki nas tere jo, so rešljivi pro 
samoupravni proti, zato se bodo morale vse organizacije socialistične mladine 
na Univerzi poslužiti predvsem te proti. Sleherna osnovna organizacija zveze 
socialistične mladine bo morala skupaj z zvezo kom unistov na čelu izboriti 
odločanje sredine, v kateri živi in dela in to  po samoupravni proti. S s trik tn im  
uveljavljanjem od loč itev  pro samoupravni po ti bodo p s ta le  spolitizirane 
težnje posameznikov, ki se borijo  za oblast, le težnje zablode, >z katerih se 
bodo preskušale razviti blede akcije, že v naprej obsojene na propad.

Na prej omenjeni seji so bile  izražene predvsem te in še nekater zahteve 
criroma naprotki za akcijo  univerzitetnih organizacij v prehodnem obdobju. 
V rje tno je potrebno še poiskati „rdečo  n it" ,  konstruktivno in plodno 
sodelovanje. Skupaj z ostalim i socialističnim i socialistične m ladine takšne 
kakršne so, namreč pro ob lik i in  statusu — tore j po vezavi na druge 
konference, da pra je protrebno spreminjati vsebino dela univerzitetnih 
konferenc. Prav tako smo poudarili, da naj delo in vse kar je v zvezi z 
mladino na Univerzi, sloni na stališčih tre tje  konference ZKJ in na študiji 
tov. Kardelja z naslovom Smeri razvoja političnega sistema socialističnega 
samoupravljanja.

Franci Rogelšek
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Nekdo si je oprem ljal stanovanje 
in ker je imel tud i omaro z vrsto 
polic, je stopil v  knjigarno in po 
prosil prodajalko za meter belih in 
meter rdečih knjig, ki mu pač naj
bolj ustrezajo kot detajl k pohištvu. 
Poznate to  anekdoto? Verjetno ste 
že slišali zanjo. Verjam ete, da 
ljudje tud i tako kupujejo knjige? 
Prav verjetno je  tud i nekaj takih. 
Zakaj?

°=D
POMEN USTREZNE VZGOJE ZA 
KNJIGO

Kot nas v življenju sprem ljajo na 
vsakem koraku vse zvrsti um et
nosti, nas prav tako tud i pisane 
oziroma tiskane besede v oblik i 
knjige. Da bi znali pravilno ceniti 
le-to , je potrebno, da že malčke 
začnem o  p ra v iln o  v z g a ja ti za 
razumevanje knjige. Vzgoja kot 
vemo, izvira že iz najožjega kroga, 
saj nas s ta rš i o b ič a jn o  p rv i 
seznanijo s kn jigo, seveda pri
m erno stopnji razvoja in zrelosti 
o troka. Toda žal ob tem velikokrat 
storijo  več škode kot koristi. Seve
da nosi velik delež krivde za slab 
okus potrošn ikov tud i ponudba na 
knjižnem trgu . Nem alokrat nam 
police v  knjigarnah ponujajo za 
malčke precej neprim ernih slika
n ic , p o ln ih  k iča , n e m o g o č ih  
barvnih kom binacij, ki ne vsebuje
jo  prav nobene umetniške vred
nosti, ali pa prav malo. In potem  
kupim o za svojega nadobudnega 
kratkohlačnika pač nekaj pisanega, 
v dobri veri, da smo s tem storili že 
vse. Pa smo res?

To vprašanje že ni več tako po
gosto pri starših. In tako se o trok 
navadi po jm ovati ko t J e p o "  vse 
tisto , kar je č im bolj pisano, na
tlačeno z raznoraznim i figuricam i. 
Tako stori prvi korak v svet kiča.

Ob tem veliko staršev ne opazu
je ali otrok lepo ravna s slikanico; 
otroci čečkajo po njej, trgajo 
vogale in s tem pridobijo nelepo 
navado, da tudi kasneje puščajo 
sledi v prebranem.Ob tem ostane
jo starši velikokrat neprizadeti. 
Kasneje prične otrok morda iz la
godnosti, morda pa zato, ker to 
počno tudi drugi, segati po stripih

z raznoraznim i super in nadčlo
veškimi junaki. Veliko stripov pa je 
brez vsake vrednosti, le zelo malo 
je res dobrih  (in žal prav teh 
manjka v prodaji). Nihče, ki takšno 
„ lite ra tu ro "  tiska in prodaja, se ne 
vpraša, kako le-ta deluje na o t
roško psihozo. Nujno bi morali o 
tem razmisliti tako tis ti, ki jo  
propagira jo, kot tud i starši, ki 
opazijo, da jo  n jihov o trok  prebira. 
Dobro nam je znano, da tovrs tno  
„ č t iv o "  lahko predvsem škoduje in 
dobro  vem o, da je o trok  še kako 
dovzeten zanj. Ob branju dobiva 
napačne in izkrivljene predstave o 
družbi, svetu in življenju nasploh in 
m orebiti postane nasilen ali pa za
grenjen, ker hoče posnem ati, a 
spozna, da sam nikoli ne bo podo
ben prej omenjenim  junakom . O 
tem  problem u bi nam lahko več 
povedali pedagogi, psihologi in vsi 
s trokovn jaki, ki se ukvarjajo z m la
dostniki.

2e res, da o trok potrebuje ideal, 
vzor, po katerem se zgleduje, ven
dar pa mora biti to  takšen vzor, ki 
ga je vredno posnemati in mora iz
hajati iz realnega življenja, ne pa iz 
sveta fantazije in utvare.

TUDI STAREJŠI SEGAJO PO KI
ČU

Tovrstno  literaturo žal na veliko 
prebirajo tud i starejši, o trok pa jih 
posnema, morda tud i zato, ker želi 
biti tud i sam čim bolj podoben 
odraslim , čim bolj zrel in m isli, da je 
vredno in pam etno posnemati vse, 
kar počno odrasli. Vendar je pri 
odraslih razlika v to liko , da bero 
tako lite ra tu ro , med katero šteje
mo tud i raznorazne „p o c u k ra n e " 
nestvarne dr. romane in podobno, 
z namenom  razvedriti se, pri če
mer dobro vedo, koliko „v re d 
n o s ti"  ima v sebi, ali pa tud i zato, 
ker iz lagodnosti ali nenavajenosti 
ne želijo vzeti v roke res dobro č ti
vo. To zadnje pa je posledica ne
pravilnega usmerjanja in vzgoje za 
dobro branje.

„S T R A S T N I Z B IR A TE LJI" 
Obstajajo tud i taki „ l ju b ite l j i"  

kn jig , ki knjige samo zbirajo, jih 
razvrščajo na policah, tu in tam  
katero prelista jo, preberejo pa 
redko katero ali pa sploh nobene.

M arsikaterem u od teh gre pred
vsem za čim boljši videz knjige. Za
to  kupujejo zgoij tis te  v lepi vezavi, 
okrašene z um ete ln im i, celo zlatim i 
črkam i na hrbtnem  delu in na
slovnici, vezane v usnje. Ponavadi 
morajo biti knjige po merilih le-teh 
tudi čim večjega form ata  in čim - 
debelejše. Tem ve likokrat sploh ne 
gre za vsebino in um etniško vred
nost, tem več samo za videz. Zato 
nem alokrat na njihovih policah ni 
prostora za po njihovem  „ n a 
vadne" knjige, vezane v p latno in 
one z m ehkim i p latn icam i, če tudi 
so le-te res dobre in cenjene.

E N O S T R A N S K O  U S M E R JE N I 
BRALCI

Nekateri zbirajo samo ene vrste 
lite raturo  — glede na tem atiko  se
veda. Tako je moč ponekod opazi
ti npr. samo strokovno lite raturo , 
za d rugo pa nim ajo „p o s lu h a " . 
Vse lepo in prav. Predvsem s tro 
kovna literatura je pri veliko in te 
lektualcih  nujna, potrebna za delo 
in ima seveda svojo vrednost, vča
sih ne to liko  v denarju kot v  vsebi
ni in po namenu, čeprav je prav 
strokovna literatura obču tno  pre
d raga  in z a to  n e m a lo k ra t 
nedostopna tistem u, ki jo  potrebu
je. Vendar nekatere, ki poznajo v 
glavnem  samo tovrs tno  lite raturo , 
prav m alo zanima še kaj drugega.

Taki bralci se m orda sklicujejo na
to , da ne utegnejo prebrati še 
kakšno lite raturno delo ob kopici 
zahtevnega, oz. tistega kar po tre 
bujejo ob delu, študiju . A li je to  
tud i res? Ne. Za dobro kn jigo 
lahko še vedno namenim o urico 
prostega časa, ko želimo užiti ne
kaj lepote in obogatiti svoj notranji 
svet in spoznanja. Zdi se mi, da so 
to v rs tn i b ra lc i,  ki n e m a lo k ra t 
odklanjajo vsako literaturo razen 
strokovne, za marsikaj prikrajšani.

RESNIČNA VREDNOST BERILA 
IN N A P U H  N E K A T E R IH  ( „ Z  
O K U S O M ")

Č isto norm alno je, da posa
meznika zanima specifična tem ati
ka, ki mu je pri srcu, o kateri ve liko 
razmišlja tud i sicer. Ravno zato 
im amo raznovrstne knjige, z raz
ličn ih področij. Vendar pa gredo 
nekateri ob tem  predaleč in pre ti
ravajo. Razumljivo je, da je tud i 
med bralci, ki so ljubite lji dobre 
knjige, ve liko takih, i<i imajo svoja, 
zase prilagojena merila. Ni pa 
nujno, da so le-ta umestna in da je 
samo njihova sodba o kvaliteti edi
na pravilna. Zelo relativen je nam
reč že sam pojem DOBRO, enako 
tud i pojem  dobra knjiga. Seveda 
mora knjiga, ki hoče veljati za 
d o b ro , z a d o s tit i o s n o v n im , 
splošno priznanim  m erilom , čeprav 
je  tud i to  dokaj raznoliko in se v 
času sprem inja, tako kot način živ
ljenja, dobe nasploh.

Vendar pa ta zvrst bralcev ne 
izhaja iz tega, da je dobra vsaka 
taka knjiga, ki človeka obogati, 
obogati njegova spoznanja in mu 
širi obzorje, ga izobražuje, p leme
niti in nudi um etn iški in estetski 
užitek,jda ima Ip ra vo /v red n o s t, ki 
(pozornemu) bralcu pripoveduje 
tud i med vrsticam i, pri branju 
katere ne gre zgolj za fabulo, tem 
več le-ta predstavlja samo zunanji 
okvir dogodkov, znotraj katerega 
se nam ob branju u trin ja jo m isli, 
ideje, spoznavamo pravo jedro  in 
b is tvo, ki ga želi izpovedati pisa
telj.

K A T E D R A



Bistvo dobre knjige je, da ne 
prepusti bralca samo toku dogod
kov, ki jih  opisuje,, da se ne 
zadovolji zgolj s fabulo in z njenim 
zapletom , kot pač središče dogod
ka opiše in razplete, pisatelj, tem 
več da hkrati opaža vse lepote 
jezika, izraženih m isli, načina izra
žanja, da ob tem  naprej razvija 
izražene misli in da zna ločiti dobro 
in vredno (vsebinskem in jezikov
nem  p o g le d u ) od s la b e g a , 
neknjižnega, prostaškega (četudi 
je tud i to  prisotno). Želim poudari
ti, da tudi zahtevnejši bralci in tis ti, 
ki si um išljajo, da so edini, ki znajo 
ceniti pravo vrednost dela, ve liko 
k ra t iz h a ja jo  iz p re ve č  zase 
prilagojenih meril, večkrat so pre
več „o z k i”  in jih  zanimajo samo 
določene zvrsti, določena tem ati
ka, vse drugo pa, četudi je  dobro 
in um etn iško doživeto napisano, 
odklanjajo in obsojajo ko t slabo. 
Pri tem  lahko nemalokrat opazimo, 
kako cenijo sami sebe in svoj dobri 
okus (ali je res tako dober, o tem 
sploh ne dvo m ijo l), si domišljajo, 
da imajo edino oni „ izd e la n a " tista 
prava merila za oceno nekega dela 
in s tem v zvezi dajejo izjave za 
katere se ču tijo  poklicani, da jih 
iz re č e jo  in  m ord a  „ o b s o d i jo "  
kakšno delo, ki je pravzaprav čisto 
v redu, a žal navzkriž z njihovo 
sodbo. Na veliko razglašajo, kaj 
je „pa m e tn o  prebrati” , kdo ima 
res „d o b re ”  knjige (kam or se 
seveda tud i sami prištevajo) in kdo 
nima „n o b e n e  pametne kn jige”  v 
svoji zasebni zbirki.

KAKO IZBIRAMO 
K n jig e  izb ira m o  po la s tn e m  

interesu, včasih glede na tem atiko, 
ki privlačuje, ki je  morda trenutno 
a k tu a ln a , vč a s ih  pa ku p im o  
kakšno knjigo tud i zato, ker je pač 
po njej trenu tno  izredno povpra
ševanje ali pa smo pred kratkim  
videli verzijo filmske uspešnice in 
si želimo imeti tud i kn jigo (kar 
nem alokrat store založbe in proda
jajo po predhodnem  film u take 
knjige „z a  m ed").

Pri nakupu knjige je nemalo
krat v pomoč ocena na notranjem 
ov itku , ki pa ni vedno objektivna in 
edino m erilo za izbiro. Nekateri pa 
kupujejo izključno samo dela zna
nih avtorjev. Želela bi poudariti, da 
ni vedno enako kvalitetno tisto , 
kar pišejo že renom irani pisci, saj 
se včasih skriva nekaj res dobrega 
tudi v delu še „ne o d k rite ga ” , 
neznanega pisatelja, takega, ki si

še ni uspel u tre ti pot na Pa.rnas 
um etniške besede.

TEŽAK PRODOR „N E Z N A N IH "
Kot vsepovsod, si je  tud i na 

področju umetniške besede težko 
utreti po t med znane pisce in se 
jim  brez omahovanja, dvom ov in 
o b č u tk a  p la h o s ti te r  c e lo  
manjvrednosti postaviti ob bok.

Skratka, še tako dobro  delo 
neuveljavljenega velikokrat težko 
prodre med znana imena. Če pa se 
n a to  uspe p o v z p e ti in  d o ž iv i 
uspeh, se zgodi, da so založbe 
pripravljene tiskati tudi take knjige 
istega avtorja, ki so nato morda 
celo pod nivojem  uspešnice. Pred
vsem je težko prodreti s poezijo, s 
tako  im enovano m oderno poezijo. 
Zato se nekateri, čeprav dobri 
m oderni pesniki, v sili razmer 
zatekajo k tiskanju v samozaložbi 
(seveda, če jim  to  dovolju je jo 
finančne možnosti).

Prav tako se dogaja tud i, da je 
kakšna  d o b ra  kn jig a  v h ip u  
razprodana, povpraševanje po njej 
pa nenehno raste. Večkrat so ob 
tem založbe tako nefleksibilne, da 
p o n a tis n e jo  k n jig o  še le , ko 
zanimanje zanjo že upada. Seveda 
to ne počno vse založbe, so tud i 
izjeme, ki pa samo potrju je jo 
večkratno ponavljajoče se pravilo.

KNJIGE, KI JIH PO DARJAM O  
Velikokrat slišimo trd itev, da je 

najprimernejše darilo knjiga. Res. 
Vsakdo se razveseli dobre knjige. 
Vendar pa se tako j pojavi vpraša
nje ali je  izbrana knjiga res primer
na za določenega človeka. A li smo 
„za d e li”  njegov okus? Nemalokrat 
se zgodi, da s take vrste darilom  
razočaramo, namesto da bi raz
veselili.

Zakaj? Premalo poznam o okus 
človeka, ki ga želimo obdariti, 
premalo smo m orda seznanjeni s 
tem , kaj ga res zanima, privlači, o 
čem razmišlja, s čim  se ukvarja.

Da bi z darilom  i res dosegli svoj 
namen, se m oram o v  obdarovanca 
pog lobiti, ga dobro poznati, izbira
ti z dobrim i željami in naklonjeno
stjo  in preko takega darila povedati 
kaj ču tim o  do tistega, ki mu knjigo 
poklanjamo.

K o t ve m o , se ne m ore m o  
zanašati na nasvete prodajalcev, ki 
so še vedno (velikokrat, so pa tudi

izjeme seveda) premalo „ s  s rcem " 
in u s tre z n o  s tro k o v n o  
u s p o s o b lje n o s tjo  p r is o tn i na 
delovnem  mestu. Predvsem je 
napačno, da jim  gre za to , da bi 
prodali, ne pa za to , da bi svetovali 
in poznali dela, ki jih prodajajo.

Za izjemo naj navedem m aribor
sko knjigarno z galerijo ARS na 
Gosposki ulici in morda še kakšno. 
V tej knjigarni so kupcu dostopne 
na ogled vse knjige, tako da si jih 
lahko nem oteno ogledaš, pa tudi 
na sve t p ro d a ja lk e  je  la h ko  v 
pom oč. Ob nakupu se najraje 
(verjetno velika večina) odločam o 
sami.

Za ilu s tra c ijo  n e u s tre zn e g a  
prodajanja naj omenim  kaj se je

kolegu v eni izmed knjigarn v 
M ariboru zgodilo, ko je želel s 
pom očjo prodajalke izbrati ustrez
no knjižno darilo, pa mu je  le-ta 
„p rija zn o  sve tova la", da je  za

„fin a n č n o  p o d p rtim ". Ob tem  naj 
om enim  domiselne žepne izdaje 
knjig in tud i med Kondorjevo zbir
ko z dobrim i sprem nim i besedami 
in b ib liografskim i podatki lahko 
izbrskamo nekaj prav zanimivega 
čtiva.

KJE JE PRAZNINA

Gospa profesorjeva In m ilostljiva  gospa profesorjeva sta ob kavici do kosti 
obrali že vse skupne znanke in znance, pohlepneže. snobe, p rim itivce  In stan
dard drugih zavidajočih tipov. Ko je gostji zm anjkalo „ i t o f a " ,  se je čutila dolžno 
na glas občudovati um etniške slike v salonu, porcelanski servis, kičasti leste
nec, še posebej pa ogrom no kn jlžn jlco  gostite ljice . M edtem  ko je le-ta ob 
pohvalah porcelana in lestenca kar sline požirala od zadovoljstva. Je ob om em bi 
številn ih kn jig  energično intervenirala: „N a , ne. kn jige pa niso naše, jih  je mož Iz 
v isokošolske kn jlžn jice  prinesel, da iz po lic ne bi zijala v salon takšna 
prazn ina ..."

darilo primerna samo debela kn ji
ga, ki je lepo vezana v usnje!!! 
T ipična potrošniška m iselnosti

a r

KAKO KUPUJE ŠTUDENT
Želela bi poudariti, da so take 

„n o b e l"  knjige ponavadi „zaso lje 
n o " drage. Velikokrat se mi je  že 
primerilo, da sem hotela kupiti 
kakšno knjigo in čeprav nimam 
„a p e tita "  po zlato — usnjeni 
vezavi, si je moj študentski žep, ki 
mora plačati med drugim  tudi vsa 
(ne)potrebna obvezna skripta, ki 
jih za izposojo skoraj ni moč dobiti 
ali pa jih bom potrebovala še 
kasneje, ne more privoščiti. Zato 
moraš pač krepko prem isliti, če 
boš zmogel kupiti tud i kakšno 
zanim ivo branje, pa če te še tako 
„m ik a " .

K ljub tem u pa ponuja, sicer v 
manjšini, knjižni trg  nekaj takih 
knjig, ki so dostopne tudi slabše

KDO VE ZA  ANTIKV AR IAT?
Nekateri bralci se drže pravila 

kupovati vedno samo čisto nove 
knjige in so prvi, ki jih nato 
prelista jo in (morda) preberejo. 
N ato pa jih izpostavijo prahu na 
policah. Taki ne marajo niti slišati 
za to, da bi kupili kakšno staro 
k n jig o . N o , na s rečo  je  ta k o  
„p r in c ip ie ln ih "  malo, saj je pa res 
vseeno, koliko ljudi je imelo knjige 
pred nami že v  roki. Seveda je 
važno, da v kn jig i ne puščamo sle
dov, če pa to  le s to rim o, pokaže
mo s tem  samo svojo nekulturnost 
in prim itiv izem .

No, povrn im o se k rabljenim  
knjigam . V Ljubljani je že vrsto let 
moč kup iti dobre, kvalite tne, a že 
rabljene knjige, ki so samo zato, 
ker so bile že prebrane in odlože
ne, na razpolago po obču tno  nižji 
ceni. Pa nikakor ne m islite, da so 
to  stare knjige. Sploh ne! Med n ji
mi je moč najti tud i izdaje zadnjih 
let. Izbira je res pestra in veliko lju 
bite ljev dobre in ne predrage knji
ge redno zahaja v te  prostore. Ta 
način izbire knjig je vsekakor 
spodbuden in dom iseln. Skoda le, 
da takega antikvariata nima vsako 
mesto.

Pa še to . Nam esto, da zametu
je te rabljene knjige in jih prodajate 
kot star papir, jih podarite knjižni
ci, saj jih bo vsaka rada sprejela.

Asja
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V prejšnji številki Katedre smo že, sicer v kratkem sestavku, nakazali 
pob lem , k i obstaja v kn jižn ic i Visoke ekonomsko komercialne šole v 
Mariboru. Tudi sam sem, ko t študent te VDO  zapazil ta problem , vendar 
menim da mu moramo v Katedri posvetiti več prostora. In da ne bi k r itiz ira li 
in ocenjevali stanje le na eni šoli, sem v svojem sestavku zajel tu d i ostale 
tajižnice na Univerzi v Mariboru.

OPROSTITE, 
TOVARIŠ PROFESOR. . .

Ko sem v karto tek i izbral gradivo za seminarsko nalogo, te r si zapisal 
signature knjig, me je  presenetil odgovor tovarišice kn jižn jičarke, k i je ob 
pogledu na moj lis tič  tako j odgovorila, da teh kn jig  ni v kn jižn ic i, ker so 
izposojene.

Sicer zelo vsakdanji odgovor „n im am o", k i ga lahko slišimo na vsakem 
koraku, je vzbudil m ojo radovednost. Vedel sem, da je  tovarišica prišla na to 
cfelovno mesto v naši kn jižn ic i pred razmeroma k ra tk im , a je že po signaturi 
poznala knjige. Po nekaj vprašanjih, k i sem jih  zastavil, m i je postala zadeva 
jasna in tu d i zanimiva, zato sem kn jižn ičarko  zaprosil za razgovor, katerega 
sem kasneje nadaljeval z vodjo knjižnice.

Signature kn jig , k i sem jih  imel zapisane so zastarele, ker knjige že dalj 
časa niso bile vrnjene v knjižnico. K ot vemo, je izposojevalni rok tr i tedne, 
ki ga lahko podaljšamo še za nadaljne tr i tedne, nakar smo dolžn i knjigo 
vrn iti. T i pogoji pa ne veljajo za tovariše profesorje, ki knjig ne vračajo n iti 
na poziv delavcev knjižnice. Na policah v kabinetih profesorjev ali celo pri 
r jih  doma da se prašijo velike ko lič ine  strokovnih kn jig , med katerim i niso 
redki tud i un ikati na m ariborski univerzi. Po velikem številu teh knjig 
povprašujejo študentje, ki pripravlja jo seminarske ali diplomske naloge, 
pogosto pa je to  tu d i študijsko gradivo za izpit.

Kolegica iz tretjega letnika mi je omenila tu d i sledeč problem: Pri 
tekem predmetu predava profesor po knjig i, po kateri zahteva tud i znanje za 
izpit. En izvod te  knjige, ima knjižnica na VEKŠ (unikat v M ariboru) vendar 
jo  ima izposojeno omenjeni profesor. Zato so m orali knjigo naročiti v 
Univerzitetni kn jižn ic i, k je r sedaj izmenično študira cela skupina.

Omenjena nediscipliniranost profesorjev povzroča delavcem knjižnice 
velike te f iw ,  posebej kn jižn ičark i, k i mora nebrojkrat odgovoriti: 
„N im am o, pojd ite  k temu in temu profesorju, morda vam jo  bo posodil" 
Knjižničarka je zaradi tega postala med študenti zelo nepriljubljena, sama pa 
je izjavila, da se precej bo ji za svojo eksistenco, ker je nepriljubljena tud i 
med nediscipliniranim i profesorji. Dejal je, d a je  njen trud  že rod il določene 
sadove. Dogodilo se je , da je prinesel profesor knjige v kovčku in v 
potovalki, pa še vedno ni vrnil vseh knjig. P

Zanimiv podatek je  tud i ta, ki sem ga odkril, ko sem brskal po kartoteki 
izposojenih knjig (z dovoljenjem seveda). Našel sem listek še iz leta 1960, t. 
j. iz leta, ko  je bila knjižnica ustanovljena. Na lis tk ih  so vidna tud i imena 
profesorjev, katerih sedaj ne bom našteval. Izvedeli jih  boste lahko v 
p rihodnji številki, ko bomo zapisali komentarje teh izposojevalcev-rekorder- 
jev in povprašali tu d i med študenti, kaj menijo o tem problemu.

Težave pa povzročajo tud i asistenti, k i odhajajo na odsluženje vojnega 
roka. Izposojene imajo velike ko lič ine  knjig, ki pa jih  ob odhodu v JL A  ne 
vrnejo.

Menim, da k dosedaj omenjenim;} dejstvom ni potrebno pisati še 
komentarja, omenil bi pa, da niso vsi profesorji tako nedisciplinirani in zato 
ne smemo problema posploševati.

Ker mi je bila tema zelo zanimiva, sem poizvedel še kako je urejen 
„h išn i red" v ostalih knjižnicah naše univerze.

NAPEDAGOŠKI AK AD E M IJI TEH PROBLEMOV NI (? )
Delavci knjižnice na PA zatrjujejo, da p ri n jih teh problemov ni. 

Nekateri profesorji imajo knjige izposojene dalj časa, vendar po teh knjigah 
ni povpraševanja., če pa bi študentje te knjige iskali, bi jih  dali profesorji 
zagotovo (? ) na razpolago.

Te izjave so pravo nasprotje opisanega stanja v kn jižn ic i VEKŠ, zato 
sem bil zelo nezaupljiv. Za mnenje sem zaprosil nekaj študentov te ustanove, 
kateri mi tud i niso mnogo pomagali. Mnenja so si bila nasprotujoča. 
Študentje so nakazali problem le v tem, da knjižnica nima vse potrebne 
literature ali jo  ima v malem številu izvodov. Ena sama študentka je omenila, 
da si je poskušala izposoditi knjigo, katere ni mogla dobiti, ker jo je imel 
izposojeno nek profesor.

Po analizi vseh teh odgovorov sem razmišljal o tem, da morda učni 
proces na PA ne zahteva oz. študentov ne privede do poseganja po strokovni 
literaturi; ali druga možnost, da je to posledica tega, ker je študij organiziran 
le na prvi stopnji.

IZJEME POTRJUJEJO P R A V ILA  V
O stanju v Univerzitetni kn jižn ic i sem se pogovarjal s tovarišico Filovo. 

Povdarila je , da je njihov namen in želja, vsakemu bralcu zagotoviti knjigo, ki 
jo potrebuje. Od bralcev pa zahtevajo, da knjigo vrnejo v določenem roku. 
Povdarila je , da je ta  rok  možno tud i podaljšati in da izposojujejo knjige tud i 
za več mesecev. Tudi p ri n jih  imajo profesorji knjige izposojene za daljše 
razdobje vendar so jih  do sedaj d iscip lin irano vračali, čim  je knjigo 
potreboval kdo drug. Med številnim i bralci obstaja le ena izjema, žal 
ponovno iz vrst pedagoških delavcev.

Ker na tem področju nimajo večjih problemov, je moja sogovornica v 
nadaljnem pogovoru opisala nekatere druge bolj pereče probleme, k o t je 
naprimer problem nabave literature, ker vse literature n it i knjižnica ne

pozna, kar je  posledica neizpolnjevanja obveze izdajatelja, da vsem osrednjim 
knjižnicam pošlje obvezne izvode.

Dalje ne nameravam posegati v ostale probleme knjižn ic, zato se bom
vrnil k načeti t e m l V e ^

IN OSTALI?

O discip lin i profesorjev in tud i študentov v kn jižn ic i smo dalje 
povprašali tud i v kn jižn ic i Visoke tehniške šole, kjer so nam zagotovili da 
p-ej omenjenih problemov ni. Profesorji imajo dalj časa izposojene knjige, 
vendar ni bojazni, da jih  študentje ne bi mogli dob iti.

Ob in form aciji iz knjižnice Višje agronomske šole, sem dobil podoben 
vtis k o t na PA, ker v kn jižn ic i ni povpraševanja po strokovni lite ra tu ri, 
katero imajo na razpolago v kn jižn ic i ali jo  imajo izposojeno profesorji.

Za konec še podatek o kn jižn ic i na V iš ji pravni šoli. Ta knjižnica je 
slabo urejena, namenjena pa je le pedagoškim delavcem.

Ko sem zbral vse podatke, sem b il zelo presenečen, ker nisem 
pričakoval, da bo s svojim problemom izstopala le ena knjižnica. Zato sedaj 
ne morem pripisati komentarja, ker se do tega specifičnega problema ne 
norem opredeliti, oz. se bojim , da bi situacijo nepravilno komentiral. Zato 
prepuščam bralcem, da o problemu sami razmislijo.

P ripomnil bi še to , da s člankom nisem nameraval k ritiz ira ti vseh 
pedagoških delavcev, k i imajo knjige izposojene dalj ko t en mesec, saj je b il 
prvotn i koncept kn jižn ic  postavljen tako, da so bile  le te  namenjene le 
profesorjem. Odobravam tud i, da imajo profesorji izposojene knjige dalj 
časa, ne strinjam pa se z nekaterimi pedagoškimi delavci, k i onemogočajo 
cbstop do teh knjig, študentom in tud i delavcem knjižnice. Žal zbrani 
podatki kažejo, da se to  dogaja le na VEKŠ, v kar še vedno dvom im .

Franci Bračko

ŽAL IMA TUDI UNIVERZITETNA 
KNJIŽNICA V MARIBORU 
POMANJKLJIVOSTI *

Neverjetno presenečen sem b il, ko sem prvič obstal pred napisom 
U N IV E R ZITE TN A  K N JIŽ N IC A  V M AR IBO R U , saj sem si ob tem naslovu 
učenosti predstavljal vse kaj drugega, samo to ne, kar sem videl.

Srednje šole nisem obiskoval v Mariboru in tako teče šele drugo leto, 
kar zahajam v Univerzitetno kn jižn ico, vedno pa me spremljajo nekoliko 
neprijetni obču tk i. Morda pišem o nepomembnih stvareh pa vendar ne 
morem m im o tega, kar me bode v oč i. Nisem človek, ki b i želel, da bi z 
določenih mest visele vse zastave slave in b i verno oznanjale pomembnost in 
imenitnost kakega objekta, a vendar mi je v m islih živela drugačna slika 
vhoda v knjižnico naše univerze. Naše predstave so lahko včasih precej 
naivne, a priznati moram, da sem moral precej napeti oč i in p riv leči na dan 
še tiste  zadnje sposobnosti „iskalca zla ta", da sem o d k ril vhod v kn jižn ico, 
saj me je le skromna tabla za napisom opozarjala, da sem na pravi poti. 
Povedati hočem, da b i poprečen človek, ki pa je precej površen, kaj h itro 
zgrešil vhod, ki je dokaj neopazen. M islim , da si vhod v Univerzitetno 
knjižnico zasluži vidnejše v o d ila  Ko pogledaš nekoliko globlje v hodnik, 
opaziš na zidu tablico, ki opozarja BRAVCE, da naj puščajo kolesa na 
dvorišču. •

Pa to  ni b il glavni namen mojega pisanja. Gre namreč za veliko 
pomembnejšo lastnost Univerzitetne knjižnice v Mariboru. Kadar pomisliš 
ko liko  tisoč knjig si lahko tam  sposodiš in p ri tem  gledaš življenje, si lahko 
skoraj srečen, saj ni malo uživati takšno čast. Težave pa nastanejo, ko bi rad 
prebiral v ve lik i č ita ln ic i Univerzitetne knjižnice. Samo dvakrat sem študiral 
v ve lik i č ita ln ic i in še takrat nisem dolgo zdržal. Mogoče pretiravam, a 
prostor se m i zdi premračen in ovira normalen potek študija kake knjige. 
Nekaj borih  luč i daje s stropa dokaj žalostno razsvetljavo; na mizah je ob 
vsakem stolu še ena svetilka, a kaj, ko pa je pretemno oko li svetlobnega 
kroga, ki ga daje svetilka na mizi. O tem  sem se pogovarjal tud i z nekaterim i 
študenti pa še s kom in vsi so m i dali prav, namreč da je preslabo osvetljen. 
Tudi premočna svetloba ni zdrava. Vemo, da nobena svetloba ne more 
zamenjati sončne, a k ljub  temu bi v prostoru morala b it i č im bolj očem 
primerna svetloba. Že po polurnem branju v veliki č ita ln ic i te začenjajo 
boleti oči in glava in bolje je nehati. Ko študiraš, so o č i tako ali tako 
preobremenjene, a ko študiraš v prostoru, ko t je velika čita ln ica, to  še bolj 
slabo vpliva na tvoj vid. V velik i č ita ln ic i sem večkrat opazil tud i 
osnovnošolce, kar m i daje m isliti, da bi morali č im prej u red iti razsvetljavo, 
in sicer normalno za oč i, saj si lahko mislimo, kako bo šele z o troc i, ko 
nekoliko odrastejo in kako slabo je to  za njihov vid. Morda bodo moje 
besede marsikoga odvrn ile  od uric, ki j ih  prebije v U niverzitetn i č ita ln ic i, a 
to ni b il moj namen. Hotel b i lei da bi tis ti, ki so za to odgovorni, poskrbeli 
za pravilno osvetlitev prostorov, saj je že marsikdo moral prenehati s 
študijem zaradi bolezni oč i (ne m islim  tega obtoževati nekateih prostorov 
Univerzitetne knjižnice v Mariboru, a ne b i želel, da bi kakorko li vplivali na 
poslabšanje vida mnogih) in to  b i b ilo  zadnje, kar bi si želeli.

To naj bo hkra ti opozorilo  za ostale č ita ln ice v Mariboru. K ljub  temu, 
da je v U niverzitetn i kn jižn ic i ogromno knjig, pogrešamo mnoge, ki nam še 
kako pomagajo. Tako uč ite lj ne bo našel knjiž ice Programska izhodišča in 
pravila Zveze pionirjev Jugoslavije, k i je na novo izšla pred le ti; imajo samo 
knjižico, ki je izšla pred več kot deset leti in je že zdavnaj zastarela

Edi Korat 
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DRAKUIA 
IN
FRANKENSTEIN

H odim o v k ino . Zato , da pozab im o  na sivo in pusto vsakd a
njost (sami sm o kriv i, če  je  takšna I), da preženem o dolgčas in za 
tre n u tek  odložim o skrbi. N o , pri kakšn ih  „ lim o n a d a h "  je to  že 
m ogoče — so pa tud i f ilm i, ki zah teva jo  od nas več zbranosti, f i l 
m i, od katerih  veliko  p ričaku jem o , ki tud i od nas za h te v a jo  večjo  
pozornost, predvsem  pa razm išljan je . Ob film u  sam em  in po 
njem . Seveda so tud i okusi različn i. Toda ne glode na to  prav  
gotovo velja nekakšno  nepisano pravilo , da več ko vidiš film o v  — 
lažje jih  ocenjuješ. Pri tem  pa je  nu jno , da poznaš vsaj nekaj f i l 
m ov iz posam ezn ih  zvreti. In kakšen je  obisk v m ariborskih  
k inem atografih?  K aterim  film o m  dajem o prednost pri ogledu? Žal 
se še vse prepogosto dogaja, da gre film  (ki si g lede na svojo  
tem atsko  p ro b le m a tik o ^ re ž ijs k o  dovršenost in sploh naj naj — 
zasluži več) m im o nas skoraj neopazno. Na sporedu se obdrži 
dva, največ tri dni. Kakšni so vzrok i za takšno  stanje? N apačno bi 
bilo , če  bi jih  iskali le pri k ino  podjetju; sicer pa tis ti, ki zahaja te  v 
kino pogosteje , veste z a n j# — prem ajhen  obisk; zasedeni sta le 
zadnji dve vrsti dvorane, ж  S J ®

Film ska vzgoja  š e  vse p r e v e č  šepa; m ogoče bi bilo neko liko  
bolje, ko  bi se film ski debatn i klub M arib o r odprl tud i m alo n avz
ven. Kako pa je s film s k o  vzgojo na srednjih , višjih in v isokih  šo
lah? %

Na g im naziji M iloša Zidanška sicer ie  nekaj le t deluje film ski 
kro žek , ki se je sprva ukvarjal le z d ebatam i o film ih , priporočal je  
f ilm e  za šolske predstave — sedaj pa p otekajo  priprave za sn em a
nje k ra tkega  film a  s „šo lsko" te m a tik o . Kako je drugod? Slabo, 
zelo slabo. Ko sem  se zadnjič pogovarja la  o teh  problem ih  s k o le 
gom , m i je  dejal, da je p od atkov  o posam eznih predstavah zelo  
m alo, da se tud i sam preveč ne spozna na filrne, vendar naj gredo  
tis ti, ki žele izvedeti več , na igralsko akadem ijo  v L jubljano. N o, 
prem išljevala  sem o tem , pa mi ni šlo v račun. Tudi strin jala se n i
sem z n jim . Po glavi so se mi „m o to v ilila "  številna vprašanja. K a
ko je  s to  p ro b lem atiko  na višjih in visokih  šolah? Izgovori, češ da 
je  že  ostalih  problem ov preveč — zakaj bi se ukvarja li še s 
k u ltu rn im i, so povsem  neum estn i in neupravičen i. V erjetno  bi se 
m arsikdo vk ljuč il v tovrstno  prostovo ljno  dejavnost, seveda k o li
kor bi bilo delo  usklajeno in o rgan izirano  (film sk i debatn i k lub i, 
predavanja na to  te m o , m o rd a  celo sem inarji — nekaj tega je  sicer 
Čutiti, toda širšem u krogu je vse še prev ilika  neznanka).

Okusi so različni. Razum ljivo  je , da si bo vsak ogledal tis to , 
kar ga privlači. S pet res pa je , da s tvar, ki nekoga p ritegne, 
drugega odb ije  — saj im am o  pred og ledom  film a  na razpolago  
pogosto le naslov in nekaj fo to g ra fij (kar je  občutno  prem alo ); če 
si v tem  pogledu n eko liko  boli izobražen , pa te  zan im ajo  še režiser 
in igralci. Po film u  p a ... no, včasih sledi tud i razo čaran je ... p-e<

Film D raku la  — oče in sin m e ni posebno navdušil. Tudi tu  ni 
bilo p re tirane  g rozljivosti. D ogodki na p la tnu  so se m ogoče  
odvijali celo preveč ležerno. N ekateri hočejo  b iti nad osta lim i — 
nekaj višjega (D rakula); drugi ki so p o to m c i „v iš jih "  žele spet 
m ed ostale  — m ed povprečneže. In kom u je  lepše? Oče je  v svoji 
karieri zelo uspešen (vendar ni srečen — k ljub  te m u , da im a dolgo  
živ ljen jsko  dobo — čez 200 let). S in , ki im a po svojem  očetu  k o t  
zadnji ostanek vam pirstva  — le še dva dolga zoba, je  bolj srečen. 
Seveda v osebnem  živ ljen ju  — saj se k o t č lo vek  tud i srečno p o ro 
č i, im a o tro k e ... Prav tu  pa se za ta k n e ... podan je  zakon  dednosti
— pri sinu se pojavijo lastnosti svojega dedka — zlog lasnega p rin 
ca n o č i .  In kaj m i je  bilo v film u  všeč? č e  odgovorim  naravnost
— to , da ni bilo ve liko  p re takan ja  krvi (v kakšnem  tre tje ra z re d 
nem  vvesternu je prav gotovo  več — čeprav  je  bil ta  film  za o troke  
prepovedan , vvesterni pa n iso l) -  ugrizi, ko liko r jih je  b ilo . pa so 
bili zgolj iz ljubezni in zaradi n je. Baron noči je  „u g rizn il"  svojo  
žrtev  sam o zato , da bi postala n jegova žena, da bi si jo  pridobil z 
dušo in te leso m , (kakšni ste m oški?!) N o , ja  — uspelo m u je . Ni pa 
m u uspelo ljubezni obdržati — ka jti navsezadn je ni bil č lovek!

Opisala sem vtise dveh film o v . Oba sta bila francoska — toda  
m ed n jim a je  ve lika  razlika . Pri d rugem  film u  lahko  rečem , da 
režiser ni izkoristil vseh m ožnosti. M ars ika j je  ostalo  nedoločeno .

Ob koncu naj p ripom nim  le še, da ni nujno (čeprav je  pogosto  
tak o l), da so film i s „ p o k v a rljiv im "  naslovom  res pokvarljiv i. 
Ogled nekaterih  se splača!

Danila  O rešek
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T o k ra t sem  se nam enila , da spregovorim  o te m , kar je  m ene  
p riteg n ilo ... Ogledala sem  si dva film a  s podobno te m a tik o  — 
eden je bil k ino tečn i —; D raku la in Frankenstein . Zakaj sem  šla to  
gledat? Iz principa — sem  govorila  sam a sebil Priznati m o ram , da 
sta bili to  m oji prvi grozljivki (čeprav sem  pričakovala  več groze in 
krvi) in da m i je  bi! ve liko  bolj všeč drugi film  z originalnim  
naslovom  Frankensteinov sin. Zgodba sam a je  precej p reprosta. 
Poudarek je  na m edsebojnih č loveških  odnosih. Govori o sinu  
velikega znanstven ika Frankenste ina , ki je  v nam eri, da bi za 
človeštvo  ustvaril nekaj dobrega, skonstru iral (čeprav nehote) 
pošast, ki je  ljudi s svojo m agično  m očjo  uničevala in spravljala s 
sveta. Ni težko  č loveka  o b la titi, tež je  ga je o prati, posebno, če mu  
je  bila storjena kriv ica, če so ga obsodili po nedolžnem . Film  
odlično prikaže vzdušje m eščanov, n jihovo nezaupljivost in celo  
sovražnost. T ako  je  Frankensteinov sin — tud i sam znanstven ik — 
podvržen drugi nevarnosti; s strani občanov in starega čudaka  
Igorja, ki si na vse pretega prizadeva, da bi pošast obudil nazaj v 
živ ljen je . Toda zakaj? Sam o zaradi svojih koris ti, zgolj in golega  
m aščevanja nad sovaščani. „ K o t č lo vek  bi te  m oral un ič iti, ko t 
znanstvenik  pa te  bom  obudil nazaj v ž iv ljen je ." — in res ga je! 
L i£ k a n i zapleti in happy end; dobro se ohrani, hudobno are v sve
ta. V saka hudobija se enkra t obrestuje  in dvojno m aščuje. Igor 
podleže strelu  iz puške, pošast konča v žveplenem  vu lkanu . In 
končni vtisi; k ljub te m u , da je bil film  črno bel, se to  sploh ni 
opazilo. Režijsko je bil še  kar na višini, znal je  p ritegn iti g ledalca, 
im el je  precej končnih  prizorov. Končna m isel pa je: Č lovek , ki si 
zada določeno nalogo, jo  m ora pripeljati do uspešnega zak ljučka. 
To je m ogoče vendar sam o, če im aš dovolj pogum a in vztra jnosti. 
Z d rugim i besedam i — ffni dobro niti p recen jevati, še m anj pa 
podcen jevati (am bic ioznost je  vedno zaželena, če ni pretiranal) 
svojih sposobnosti in p ro b lem a, ki se ga lotiš.

RAZMIŠLJANJA 
O FILMU

Tovarišija ali hodite M  v kino? Odgovor bi po mojem skromnem 
mnenju moral b iti pozitiven, saj se skoraj vsak med nami občasno znajde 
p-ed prem ikajočim i se podobami „m agičnega" sveta film a.

Toda, ali smo zadovoljni s tis tim , kar gledamo? A li nam res d is tribu te rji 
(INEX, CRO ATIA, M O R AVA, V E S N A .,. )  in naša ljuba kino  podjetja 
predvajajo nekaj magičnega — kvalitetnega, da bi si to  b ilo  vredno ogledati? 
Mislim, da stvar ni taka, ko t bi lahko bila, ker nam vsem (pub lik i) „naš i" 
d irek to rji distribucijskih pod je tij kar precej nesamoupravno, oz. kar po 
svojem okusu izbira jo film e, k i se jih  da dob iti oz. kup iti na tujem  tržišču. 
Dobro, nihče temu ne bi oporekal, če bi to  b ili res večinoma kva lite tn i f ilm i 
oz. vsaj srednje dobri f ilm i, toda naši d is tribu te rji ponavadi odkup ijo  letno 
d/a do tr i solidne film e, ostalo pa so film i pod vsako k r it ik o . Res pa je, da za 

INA F ILM  tega zadnje čase ne bi mogli trd it i,  ker jim  nekako uspeva 
je  skoraj enako čudežu) odkup iti take film e, če že ne vedno na

” vni, kar pa tud i nekaj pomeni, ko 
:no povsem obupne film e.

i vsekakor
ravni našega gledalca. Vsekakor pa je

(k
itn iški, pa vsaj na visoki tehnični 
jih lahko gledamo vsebinsko in teh 
~orej velja spodbuditi \ш Г

|u ku lturne
učinek veliko manjsT/ko pa na naša platna zahajajo tud i slabi f iM i ,  k i so jih  
u/ozili drugi jugoslovanski d is tribu te rji in k i delujejo bolj destruktivno ko t 
stim ulativno na kreiranje mlade osebnosti (ka jti vemo, d a je  mladina najbolj 
množičen obiskovalec k ino  predstav). Potrebno bi zato b ilo  „p r is il i t i "  tud i 
druge distributerje, da bi malo bolj upoštevali svoje vzgojno o z^cu ltu rn o  
poslanstvo, ne pa da bi gledali le na to , kako prigrabiti čimveč denarja.

Seveda obstajajo tu  tud i drugi problem i ko t npr.: delitev deviznih 
sredstev distributerjem  ob nakupih v tu jin i, obseg kvalite tn ih  film ov 
posnetih na tujem  kakor tud i visoke cene teh novih film ov ipd. Toda ti 
problem i so rešljivi, kar nazorno dokazuje VESNA F ILM  in zato ne vid im  
razloga, zakaj tega tud i drugi ne bi mogli s to riti!

Nekaj pripom b bi veljalo izreči tud i na račun mariborskega Kino 
podjetja, ker imajo p ri njih včasih prav čuden k rite rij p ri sestavljanju 
sporeda. Večkrat se zgodi (in to  ni samo moje lastno mnenje), da v 
mariborskih kin ih človek lahko v id i v enem samem tednu 4 do 5 dobrih 
film ov  in bi veljalo skoraj vsak dan presedati po dve u ri v kinu, drugič si pa 
zopet v enem ali dveh tednih ni vredno ogledati skoraj nobenega film a. Zakaj 
je to  tako? Neverni

Verjamem pa, da se tud i v K ino podjetju tega zavedajo in bodo 
poskušali v bodoče bolje razporediti kvalitetne in manj kvalitetne film e , da 
bi spored vendarle b il nekoliko bolj raznolik.

Velika pohvala pa velja K ino podjetju na račun uvedbe ponedeljkovih 
kinotečnih film ov  (o čemer je b ilo  sicer govora tud i v prejšnji številk i), k i se 
ril zdijo zelo dobro izbrani, da pa o njih kva lite ti sploh ne govorim  — to  so 
res vrhunske umetnine iz preteklih  let, jasno nekoliko že mogoče „ iz  mode" 
za današnjega gledalca, a vendar jim  ta zastarelost ne jem lje  trajne kvalitete 
in izrednega čara. Mogoče se nam zdijo zdaj še celo malo boljši.

Začuden pa sem skoraj vedno, ko ugotavljamo, da je odziv gledalcev 
nanje prav neverjetno majhen. V dvorani se znajde mogoče kakšen film ski 
fanatik a li pa kakšen parček, ki se trenutno nima kam dati in lepo sedi vsaj 
na toplem . Neverjetno!

Po vsem tem se mi vedno poraja misel: a li je  film  res samo zabava in 
prav nič več? Branim ir Gasparini
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MENIM DA..
Nisem redna sodelavka Katedre in  moj sestavek morda n iti ne bo tako 

„super" ko t so č lanki že izurjenih katedrašev.
Katedra je resnično dober Študentski lis t in verjetno nisem prva, k i to  

ugotavljam. Toda nisem se oglasila samo zato. K ot verjetno vsakega študenta 
zanima predvsem problem atika o šoli, k jer študira, tu d i jaz nisem izjema. V 
letošnjem šolskem letu smo lahko prebrali v Katedri že lepo število člankov 
°  ^ si 50 **ili k ritiz ira joče  narave, na račun študentov seveda. Res je , da 
k ritika  po navadi „d ra m i", vendar se sprašujem, zakaj se le napake tako h itro  
najdejo, zakaj ni mogoče s prav to liko  smisla za hum or in satiro o d k rit i tu d i 
nekaj svetlih strani dela na PA. Skrbi me, zakaj naš študent—sodelavec 
Katedre, ni odkril, da je bila tu d i na PA proslava v počastitev 29. novembra 
in 60. obletnic i oktobrske revolucije, medtem ko je  v Katedri pisalo, da je 
b ilo  to  zapaženo samo na VTS.

Ustavila bi se rada še pri dveh ,,novičicah" v novo le tn i K a t 'tn i Kated 
i i  PA 
DM V (di

govori o glasilu Akademček, druga pa o funkcionarj 
„skoncentriran i" na katedri za slovenščino in katedri za 
moralno vzgojo). i

Ne trd im , da vse to  ni res, in da tovariš, ki je  to  napisa , n ilim e l doba ,, 
namena, vendar b i želela stvar prikazati tu d i z druge p lat Akademček ima 
na PA že trad ic ijo  in mu letošnje neizhajanje res prav n ič  rje к о г ж Ц ®  t  
težavah, k i so temu botrovale, ne gre tu  razpravljali, verjetno jek treba 
priznati tud i „skrom nost pišočih študentov". V  tem se popolnom a strin jam ' 
s hudomušno k r it ik o  „nepodpisanega". V  svoji zlobnosti pa se m i nenehno 
postavlja vprašanje, ko liko  prispevkov pa je dobil Akademček od 
omenjenega nepodpisanega študenta PA, k i našo problem atiko VK atedrb;kai4 
dobro posreduje? Tudi Akademček bi ga b il vesel in morda bi kakšna 
štuvilka že izšlaI

EXKLUZIVNA MISEL V NADALJEVANKI

FENOfTlEN imENOVfl 
ERICH VON DAENIKE

VV

Uvod

Če zaprete vrata vsem napakam, 
bo tudi resnica ostala zunaj. (Tagore)

V zadnjih le tih  so knjige izpod peresa Ericha von Daenikena (rojen 
1935 v Švici, po poklicu natakar, postal hotelir v Davosu. Do lastništva se je 
dokopal z go lju fijam i, za kar je bil 13. 2. 1970 v Churu, Švica, tud i obsojen 
na 3 leta in pol zapora) v svetu zbudile silno veliko zanimanje. V svojih delih 
cazvija, da jo  tako imenujemo, „ te o r ijo  bogov", ki jo bomo v tem pisanju 
poskušat f-predstav iti z zornega kota različnih področ ij znanosti. V slovenski 
oziroma v srbohn/atski jez ik  imamo prevedene knjige: Spomini na 
prihodnost, Nazaj k zvezdam, Sjetva u svemiru in M oj svijet u slikama, k i naj 
nam služijo ko t začetna točka razmišljanja. Posluževali smo se še nekaterih 
drugih virov, ki pa jih  bomo sproti omenjali (vsaj pomembnejše).

Skozi zgodovinsko izkušnjo se je do porekla lju d i izoblikoval..dvojen 
odnos: znanstven, Id g a  .uokvirja  Dervvinova evolucija (Charles Dan/vin: 
Nastanekvrete7‘t'959TTnzaverujoče^='KnIlganastanka.

S tem pa v zavesti ljud i še zdaleč ni rešeno vprašanje, k i se v taki ali 
drugačni ob lik i pojavlja: od kod sem? , kje je vzrok mojega bivanja?

Karl Marx v Ekonomsko filozofskih rokopisih (Izbrana dela v petih 
zvezkih, prvi zvezek, CZ v,,Ljubtjsril5 ir i9 6 9 ) str. 344: . . Če sprašuješ po
stvarjenju narave in človeka, potemtakem abstrahiraš od človeka in narave. 
Postavljaš j j j  k o t nebivajoča in vendar hočeš, da t i ju  dokažem ko t b iva joča 
Zdaj t i  porečem /dopusti svojo abstrakcijo in s tem opustiš tud i svoje 
vprašanje, če pa hočeš vztra jati p ri svoji abstrakciji, bodi dosleden, in  če si 
zamišljaš človeka in naravo nebivajočo misleče (podčrtal A. R7j (X I)  si 
zamišljaj ko t nebivajočega samega sebe, ki si vendar tud i človek in narava. 
Ne zamišljaj si, ne sprašuj, me, zakaj brž ko si zamišljaš in sprašuješ, nima 
tvoja abstrakcija ob b iti narave in  človeka nobenega smisla. A li pa si tak 
egoist, da postavljaš vse ko t nič in sam hočeš b it i ! "  A li morda z besedami 
slovenskega filozofa  Toneta Stresa (s prizvokom silogizma): „N ič  je nim 
Mislim lahko samo nekaj. Če pa mislim nekaj, to  ni več n ič ."  /  / '

Po dr. Jakobu Aleksiču je potrebno za razumevanje Daenikenovega 
fenomena najprej poznati in upoštevati sredino, razmere in časovne 
okoliščine. Iz katerih izhaja in katere da so vplivale nanj (več o tem v kn již ic i 
EpelTvon Daeniken ir/S ve to  pismo. Naše tromostovje, L jubljana 1971.)

V e lik  vp liv na oblikovanje Daenikenove misli bi naj imele arheološke 
uspešnice, ki so se pojavile po drugi svetovni vojni, k o tf lp r.: .Bogovi, grobovi 
in učenjaki C. W. Creama, Iskal sem Adama Wendta in mnogi drugi. To so 
pisanja, k i na kar se da napet način govore o znanstvenih dejstvih.

Oruga velika spodbuda bi naj bila pojavi neznanih letečih predmetov 
(NLP) v  le tih 195060, ki pa bi naj bili le sad u tva r/ko t,.ko le k tivn a v iz ija  
ali vizionarna govorica NLP so znamenja za labilnost svetovne situacije, 
opozorilo za bližajoči se preokret s v e ta .. " p b  Carl G.,Jungu, ki je pojave 
NLP obširneje analiziral v knjig i: Mddernj, m it o s tva re h /k i jih  v id im o na 
nebu. A li z besedami Наггуа Ruppa, profesorja za tehniko vesoljske plovbe 
na muenchenski tehniški visoki šoli in  dolgoletnega sodelavca dr. VVernerja 
von Brauna: „ . . „N i nobenega pojava NLP, ki bhdokazal, da so Zem ljo 
obiskale izvenzemeljske .inteligence. Kdor hoče, seveda Itftk o  zavrže

Zdaj pa še nekaj besed o funkcionarjih—slavistih. Zakaj je  prišlo do tega, 
da so vse vidne funkc ije  študentov razdeljene na katedri za slovenščino in 
DMV, verjetno nihče natanko ne ve. Iz želje po sektaštvu zagotovo nel Čudi 
me samo to , zakaj nepodpisanega slavista to  tako  strašno m oti. Morda je 
mnenja, da bi študenti drugih kateder to  opravlja li bolje. Morda b i res? 
Toda takšne in podobne ugotovitve o sposobnostih se m i zd ijo  skrajno 
nesmiselne in neobjektivne. Za mladinskega funkcionarja je  namreč poleg 
sposobnosti potrebno im eti tu d i ob ilo  volje do dela, b it i pripravljen žrtvovati 
precej prostega časa, včasih tud i na račun študija itd .

Ne trd im , da to  zmoremo samo slavisti. Naspnotnol Vem, da mora b iti 
takšen vsak študent PA ko t bodoči pedagoški delavec, vendar se to  mora 
nekje pokazati: skozi aktivno vključevanje v delo OO ZSMS, redno 
obiskovanje sestankov. . .  S tem pa vsi vemo kako je. Tud i na PA, tu d i na 
i menjenih katedrah. Članstvo v ZSMS pač n ikom ur ne nudi kakšne posebne 
~>risti in morda je  interes do dela na tem področju zato tako skromen. Ni 
trebno poudarjati, da je zato vsak študent, k i je  pripravljen delati, izredno 
brodošel; včasih se zgodi, da je  večina na katedri za zgodovino, včasih je  

-r  na katedri za slovenščino. Važno je njihovo delo, se m i zdi. Upam trd it i,  
sebe odštejem, da si naši funkcionarji zaslužijo vsaj oceno povprečno aktivn i.

Vsega tege nisem napisala iz užaljenega ponosa funkcionarke—slavistke, 
ampak se mi zdi, da sta bila oba m in i članka le preveč „zabeljena" glede na 
to , da ima pač vsaka medalja dve plati.

Zakaj ne bi videli obeh?
Nekoč mi je  moj profesor dejal: „K r it ik a  je  dobra, predvsem 

samokritika. Toda preden kritiz iraš, poskušaj rešiti probleme, pomagaj 
p-emostiti težave."

udi jaz nepodpisanemu študentu PA -  sodelavcu Katedre!
Marija Šauperl

}jašntla in se hrži m isticizma. Nasprotno pa bi le en sam re lik t, ki 
ga m Izdelala naša tehnologija, npr..od kakšnega strmoglavljenega letečega 

meta, zadostoval ko t pozitk/en dokaz. Toda na našem planetu takšnega 
n i."  (citirano po Ernst v. Khuonu, Nedeljski dnevnik 10. 5. 1970.)

po^eševalni moment nastanka Daenikenove misli pa bi n<$ 
a nova doba Človeškega odnosa do okolice -  vesoljski po leti, ki 

so dosegli svoj (začasni) vrhunec s pristankom spolla 11 na Mesecu 21. 7.
196a

Na področju znanstvene fantastik 
Daeniken, pisalo že skazi vse č lo

i se je o podobnih rečeh, ko t o njih 
jfeSkf raglttimo početje; tako npr. J. 

Verne ni prvi popeljal ljud i naMesec (1865), o tem je govoril že -  Kepler, še 
prej pa Lukijan iz Samsate (2. st.), ko pošlje na Venero in Mesec glavnega 
junaka Resničnih p rip o v e d k .. . :

Če smo že nekoliko uokv irili elemente, k i bi naj pogojevali Daenikenov 
način mišljenja, poskusimo še na k ra tko  predstaviti okolje, v katerem 
živimo. Torej: planet Zemlja.

Naše osončje je sestavljeno iz ene zvezde -  Sonca in devetih planetov -  
Merkurja, Venere, Zemlje, Marsa, Jup itra , Urana, Neptuna, Plutona in 
Saturna, m eteorita iflA№ ijših planetov -p la n e to id o v , kometov itd .

(Za pojasnilo: zvezda je okrogli plinasti vesoljski ob jekt zelo velike 
temperature i r f *  ve liko  maso ter z lastnim izvorom energije. Površinska 
temperatura je oko li 1500-100 .000  stopinj C, središčna temperatura pa do 
m ilijarde stopinj C /v J rP ta n e t-  iž gr, tavajoča zvezda -  nebesno te lo , 
p r ibližno okroglih ob lik , ki se v r t i  o k o li Sonca in sveti z odb ito , reflektirano 
svetlobo. Dosedaj jih  poznamo le 9.1.1 Д1 j .  _

Naše o s o n č i se nahaja v zahodnem kraku galaksije, k i jo  imenujemo 
Rimska Cesta. Dolžina Rimske ceste, ki ima o b liko  na sredi razširjene cigare, 
je .100.000 svetlobnih let, na najbolj širokem delu pa meri oko li 20:000 
svetlobnih let (1 sv. le to  = 9,5 x 1012 km). Za en vrtlja j potrebuje galaksija 
225 m ilijonov let. Znotra j naše galaksije je  p rib ližno  100 m ilija rd  zvezd. Do 
sedaj smo z našimi astronomskimi nspravami zaznali že oko li 1 m ilija rdo 
galaksij. Ne vemo, če je vesolje omejeno ali ne. Galakcsije so po vesolju 
razporejene po skupipah. prostor nam ne dopušča, da bi podrobneje 
obravnavali nastanek vesolja in  nastanek našega sončnega sistema. Lahkopa 
rečemo, da je nekako splošno sprejeta teorija, da bi naj vesolje nastalo z 
ve liko  eksplozijo iz praatoma (več o tem si lahko vsakdo pogleda v vse 
mogočih astronomskih p riro čn ik ih  in enciklopedijah).

V celem a/etu že leta delujejo neuradni centri za raziskovanje NLP 
pojavov, vendar uradnih inform acij o teh pojavih ni b ilo  moč dob iti. Pdd 
pritiskom  ameriškega javnega mnenja je ameriško vo jno letalstvo 1966. leta 
dalo nalog univerzi Colorado, da izvede raziskavo o tem. Rezultati so postali 
znani ko t Condonovo po roč ilo  (po vod ji raziskovalcev dr. E. U. Condonu, 
profesorju fiz ike). V p ro jek t so b ili vk ljučen i znanstveniki z različnih 
pod roč ij, vendar je  p ro jek t že od vsega začetka bil deležen silne k ritike ; 
trd ilo  se je namreč, da je raziskava že vn^erej usmerjena Kmalu so se' 
pojavila tudi notranja nesoglasja -  iz skupine sta bila izključena Ar. Sauders 
in dr. Levin, ki — p o p ro f. Condonu —/n is ta  bila p ris to jna" za to  raziskavo. 
Nasprotno pa so njuni privrženci trd ili, da sta b ila  odpuščena, \ e r  sta 
dopuščala možnost obstoja NLP. K o t ocvirek:

V M cMinvillu v Oregonu se je | farmarju Paulu T rento posrečilo
fo togra fira ti neki neznani leteči p re d m e t  Ro pazljivi analizi so
znanstveniki ugotovili, da je izključena kakršnakoli prevara CondonovoN 
po roč ilo  o tem: „ V  tem primeru gre za takšno po roč ilo  o NLP, v katerem 
vsi fak to rji podpirajo geometrijsko, psihološko in fiz ičn o  trd itev , da je  neki 
NLP -  srebrnkast, kovinski, okrogel, premera več ko t 10 m in, oč itno , ne 
naravnega izvora — preletel v vidnem po lju  dveh p r ič ."

K ljub  vsemu pa skupno po roč ilo  pravi: „N i dokazov, po ka te rih \b i 
lahko p o trd ili domneve, da so v zemeljsko atmosfero p rod rli nezemeljski 
obiskovalci, hkra ti tud i nimamo dovolj (iokazov, k i b i upravičil i nadaljnja 
znanstvena raziskovanja."

(SE NAD ALJUJE)
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Za nami je drugi potek trom esečnih srečanj 
v debatnem  klubu oz. T. grupi. Novi in stari č la
ni sm o živo občutili in doživljali mnenja, trening 
stališč — jedro dinamike, ki je samo ena od ob
lik, oz. načinov izražanja tega, kar se v nas do
gaja, čemu jih  ljudje potrebujem o in kaj ta pov
zročajo v T grupi?

Kako to dejavnost ocenjuje naša družba, ali 
je skupina še vedno eksperimentalna? Kakšni so 
nadaljnji načrti za dejavnost debatnega kluba, 
sem pro ti koncu naših srečanj vprašala vodjo 
skupine Tilko in postala radovedna.

Tilka: „T a  metoda dela je bila predstavljena 
javnosti, delavcem Šolske svetovalne službe na 
X. posvetovanju, septem bra v Portorožu. Bila 
je ugodno sprejeta kot novost, intenzivna m eto
da, doživljajsko srečanje v današnjem hitrem  
tempu faktografskega trpanja podatkov in fo r
malističnega znanja.

Skupina ni več eksperimentalna. Prejšnja 
dejavnost je bila ugodna za nadaljnjo. Na prvih 
srečanjih smo podoživeli, kako težko je odkri
vati svoja čustva, zaupati sočloveku svoje želje, 
ker im am o izkušnje, da je to  nevarno.

Ker je polovica č lanov že doživela fenomen 
grupne dinam ike, je proces v drugi grupi po te 
kal drugače in nas privedel v  še g loblje plasti 
človekovega doživljanja. V m etodah smo s to ril
nostno usmerjeni; v tej grupi pa so člani doživeli 
tis ti dopuščajoči odnos do življenja, kjer je vse 
možno.

Trening stališč, ko t že vemo, je ena od m e
tod grupnega dela in čeprav je usmerjena bolj 
na izražanje počutja + mnenja, vzbuja v  č love
ku podzavestne psihične procese in om ogoča 
uvidevanje, spoznavanje teh, v  primerjavi z ana
litičn im i m etodam i dela, kjer je duševna energija 
usmerjena predvsem na podzavestna dogaja
nja, ki vp liva jo  na človekovo vedenje.

Potreba po spoznavanju č lovekovega bi
stva, g lob in, neznank je verjetno tis to , ki nas 
člane združuje, verbalna sposobnost izražanja 
pa je  samo ena izmed možnosti, ki so odprte, 
vključu jem o tudi neverbalni način izražanja. Iz
ražanje psiholoških vsebin preko gibanja, g las
be, avtogenega treninga, m editacije, likovne 
ustvarjalnosti.

Vem, da je med študenti m nogo interesa za 
jogo  in druge izraze sim patije v vzhodnjaški f i
lozofiji, tud i ti so vabljeni, da se nam pridružijo.

Vse je odvisno od nas.
Ugodnost za debatni klub je tud i v tem , da 

je to delo materialno podprto  s strani vodstva 
Zdravstvenega doma Maribor (ZDM) ter Sklada 
za zdravstveno varstvo š tu d en to v ."

Razmišljam in vedno znova se mi porajajo 
nova vprašanja, odgovori, misli.

Antika in srednji vek (gledališče), član, sub
jekt in T skupina, družba, k lub, razred, kom isi
ja, delegacija, grupno delo v vzgoji, zdravljenju, 
upravljanju. V vsem se zrcalijo kon flik ti celotne 
družbe. Te kon flik te  identific iram o, uvidevamo 
preko dinam ike med seboj in preko zaupanja v 
sočloveka sprem injamo; presegamo strah (ki 
podi agresijo, bolezen, destruktivnost), kon for
mizem, potrošn ištvo, odvisnost, bo ječnost, sle
po poslušnost, apatičnost ter v samoaktualiza- 
ciji, dopolnjevanju, solidarnosti, krepim o in 
podpiram o rast svobodom islene, pogum ne, 
vztrajne, suverene in zrele kreativne osebnosti.

Odnosi ali stališča so dinam ične poteze naše 
osebnosti, mentalna pripravljenost, da tako ali 
drugače reagiramo na objekte in situacije.

Sedaj in tukaj; (petek zvečer, prostor Kate
dre) v pričakovanju opazujem in doživljam  tišino 
in napetost, ki se poraja med nami, ko vsak 
zatopljen v globine svojega jaza izraža notranjo 
aktivnost. M ogoče bi želel nekdo nekaj poveda
ti pa ne želi biti prvi. A li smem? Je pravi trenu
tek? Je prava vsebina? Pogled sledi pogledu, 
podzavestno sledi kretnja kretn ji, ki govori, da 
smo si podobni. Uide besedica, korajžno in iz
bruhne smeh, odvečna energija, sprošča v nas 
tesnobo in neprijetnosti, sledi doživeta izpoved 
zaupanja, podoživljamo, vsi, predanost, ki od 
meva na naših obrazih in naše te lo ustvarjajo 
notranji kon tak ti, ki ponovno daje oporo moji

sosedi A lenki, da tudi ona pove da ji je težko, 
ker sedaj ne m ore nehati, ni edina, uradno je 
debate konec, vendar nas ne vleče dom ov, vo 
dji od ideta, mi pa ostanem o in začne se debata 
o debati, navzkriž in počez, ni ov ir in ne zavor, 
tud i deremo se, saj to  je človeško in zdravo ker 
pomaga, analiziramo in sin tetiz iram o, ne bo ji
m o se, le ustrašim o se, da nas ne bi slišali, toda 
pogum ni smo in to  potisnem o za drugič. Tako 
ne m orem o in ne m orem o nehati, zato se bom o 
v letošnjem  letu najbrž srečevali v am bientu no
ve pedagoške akademije oz. tam , kjer bom o to 
želeli.

M edtem  ko Tilka razmišlja za nas in o nas; o 
klin ični pom oči psih ično ogroženim  študentom , 
ki bi bila nesmotrna; „ č e  se ne bi usmerila k 
prevenciji m oten j, analizi vzro ko v  in a k tiv i
ranju m ožn ih  preventivn ih  p rizadevanj v 
okviru  univerze in s istem a vzgoje  in izobra
že v a n ja ,"  razmišljajmo tudi sami o širokih m ož
nostih preventivne dejavnosti ter s svojim i ide
jam i, željami, stališči, interesi, in sposobnostm i 
prispevajm o k aktivnemu iskanju rešitev v danih 
m ožnostih , le tako bomo dopolnjevali sisteme, 
izgrajevali novo in presegali staro.

Vera Horvat

Popravek:
V Katedri št. 5 je bilo pom otom a v članku z 

naslovom  DEBATNI KLUB -  T GRUPA nave
deno: Vodji grupe sta tov. Tilka Kren, speciali
zantka klin ične psihologije . . .

Pravilno se glasi: Vodji grupe sta tov. Tilka 
Kren specialistka klinične psihologije . . .

O pravičujem o se zaradi pom ote l
U redništvo

V FRAKU 
MED PARTIZANI

V počastitev 34. obletnice brigade Miloša Zidanška je b ilo  na 
mariborski gimnaziji, k i pravtako nosi ime po tem narodnem heroju, 
organizirano srečanje z borci Zidanškove brigade. Razgovora so se udeležili 
komisar pohorskega odreda Franta Kom elj, Anton Grašič — Samo, V il i 
Mlakar — Boltežar, Skrlovn ik Janez — Ivo, Vrbovšek Jelka, Kasnik Zmago — 
Sašo, in Marica Trbovšek. Borci so pripovedovali o svojem delu in 
doživljanju NOB, nanizali so vesele in tragične trenutke. Poudarili so 
požrtvovalnost, iskrenost, hrabrost in borbenost, k i je navdajala mlade med 
vojno — vse to pa je potrebno tud i dandanes. Občutka ni moč opisati — vse 
kar se dogaja je enkratno, doživeti moraš sam. O bčutkov n i moč prenašati, 
prenašajo se lahko izkušnje in te lahko koris tijo  vsakemu posamezniku. V 
njih je zbrano več kot v knjigah. „T o  je  tako ko t, če imaš li rrono. V 
knjigah lahko bereš o njenem okusu; toda šele, ko jo  sam okusiš, veš, da je 
res kisla," je dejal tovariš Franta Kom elj. Pripovedoval je tudi o svojih 
obču tk ih  ob vstopu v partizane, o tem, ko je  prvič streljal s puško.

A nton  Grašič — Samo je prišel v Pohorsko brigado v Savinjski do lin i. 
Težka je bila ločitev od tovarišev iz prejšnje čete — prehod iz starega v novo 
okolje — vendar se je privadil presenetljivo h itro ; v nekaj urah.

„Čeprav v vojski ni demokracije, smo probleme reševali dem okra tično", 
je povedal.

V ili Mlakar — Boltežar je pripovedoval o dogodku, ki mu je  „prinese l" 
prvi plašč. Partizani so pripravili zasedo ob železniški progi blizu Ribnice na 
Pohorju. B il je visok sneg, bukve so pokale, orožje je zamrzovalo, tud i Drava 
je bila zamrznjena. Bil je v zasedi med skalovjem, prsti so mu b ili odreveneli 
in padel je na progo — vendar so ga tovariši še pravočasno re š ili. .  ..V lak je 
moral ustaviti. Vnel se boj, partizani so prišli do orožja in obleke. „Takra t 
sem prišel do svojega prvega plašča — b il je sicer frak -  a bolje nekaj kot 
n ič ,"  je 'zaključil smeje.

Tovarišici sta pripovedovali o svojem delu boln ičark „Težko je b ilo " , sč 
spominja Jelka Vrhovšek. „Rane smo razkuževali z žganjem, primanjkovalo 
nam je ovojev in zdravil, pa tud i ostali p ripom očki so b ili precej p reprosti."

Pogovor je b il zanimiv in koristen. Sprejet je  b il tud i predlog za 
ustanovitev posebnega odbora, ki bo povezoval dijake in borce, saj si obo ji 
žele, da bi b ilo  takšnih srečanj še več. S tem se bodo na mlado generacijo 
prenesle izkušnje — na podlagi teh pa bomo lahko gradili lepšo in čimboljšo 
prihodnost. Boljši ju tr i l Danila Orešek
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O D M E V  NEKE IR O N IČ N E , PA  R ES N IČ N E O D D A J E

IMA ZVEZI
Naša „s la vn a ” te lev iz ija  nam  je  spet postregla z zelo  zanim ivo  

oddajo (č e trte k , 19. 1.) — prisluhnili sm o „p o g o v o ru ” vodiln ih  
te levizijskih  delavcev, ki se ukvarja jo  s f ilm o m  na T V , dveh  
novinarjev in enega d ijaka, s te m a tik o  „F ilm  na T V " .

Zelo „p isa n a " zasedba — vsi razen dveh (d ijaka in celjskega  
novinarja) dob ivajo  honorarje pri R TV. Zato  ni čudno, da sta le ta  
dva k ritičn o  ocenjevala  delo tro jice  oz. m isteriozne službe za š tu 
dij p rogram a, ki na „v e liko  veselje" g ledalcev izbira slovenski T V  
program . O stali so si m ed seboj le bolj ali m an j p rik im avali in se v 
svojih trd itv a h  podpirali, ta k o  da g ledalci n ism o bili prepričani v 
„n ap o re "  za boljšo bodočnost p rogram a.

O dg. u redn ik  za film  to v . Dušan V o g lar se je  pohvalil z d e js t
vom , da predvaja  R TV Ljubljana izm ed dveh jugoslovanskih  T V  
študijev največ prem iernih  film o v  (kar je  prav gotovo „strašno  
velika stvar"!?); nedom iselno oz. slabo oprem ljene oddaje pa je 
opravičil (?) s prešibko kadrovsko  zasedbo v pogledu števila  (m e 
nim  pa da ni odločilno  š tev ilo , tem več k va lite ta  I).

Pohvale vredna pa je tud i sam o kritičn a  izjava novinarke  DELA  
S tanke  G odnič, ki nam  m n o g o kra t pred F IL M O M  T E D N A  
postreže s k ritiko  teh  film o v  in ki ji včasih pač ne „p ride jo  pod 
kožo" in se zato  za teka  k ozko  stroko vn im  razlagam , fra za m , tu j 
kam ; ta k o  da se g ledalec sprašuje, ali so le-te  sploh sm iselne?

Razen tega pa sm o lahko izvedeli, da nam  bo RTV Lj, v bližnji 
prihodnosti postregla še z „ ra zp ra v a m i"  o R TV Koper, Radiu  
M aribo r, p rikazovanju  nasilja na T V ... (o posladkanih  am eriških  
lim onadah, ki jih  po m nenju  odg. u redn ika  za film  ni na našem  T V  
program u?).

V erje tn o  bodo uporabili preiskušeno prakso — telev iz ijc i se 
pogovarja jo , gledalci pa naj poslušajo in prebavijo l?

M en im , da so tako  o rgan izirane razprave popolnom a zgreše
ne; dokazuje jo  ravno nasprotna sam ovoljna strm enja skupine  
posam ezn ikov, ki kakor da se „n o č e " (?) nasloniti na sodelovanje  
z m nožico .

Zan im a m e, kaj o naši te lev iziji m is lite  š tu d en ti, še posebej pa 
štu d en ti A kad em ije  za g led a lišče ,film , radio in te lev izijo  v L jublja
ni, ki bi vendar M O R A LI biti vsaj delno prisotni pri ustvarjanju  
program a naše TV!?

T ako , ko t se drži skupaj m reža , k o t se drži skupaj m o lekula  
vode, ali pa tak o , k o t se vežejo akc ije  m afije , prav ta k o  in nič 
drugače se podpira jo  v film s k em  sporedu ljub ljanske televizije  
„o č a k i"  sedm e um etn o sti, š e  več; sto jijo  na stališčih, pa niso niti 
prav p repričan i, na čigavih? Se najbolj bi ve lja lo , da na svojih , če 
ne bi opravičevali svojih „d o lžn o s ti"  do g ledalcev  film skeg a  T V  
sporeda, ki pa se sam o zazib lje jo  v fo te lju  in ob koncu d rem avice , 
m ogoče še predno gredo spat, ugasnejo spre jem nik . Pa to  ob ta k 
šnih film ih  ni prav nič nenavadnega, še m anj čudno pa je  ob  
strateški zvezi, ki jo  brihtni te lev izijc i pripravijo  nam  za „p o s la 
d ek" film s k e  grenkobe.

Škoda le, da tov . M ilan  S en ičar in tov . iz N ovega m esta nista 
uspela postreči duetu  V o g la r — Godnič z osvežujočo T V  lim onado, 
ki jo ljub ljanska T V  prodaja pod lažno em balažo .

W estern  v novoletni noči (ko m lad ina spi — po m nenju  f i lm 
skih s trokovnjakov; „m o ra la  bi spati" — to so prave vzgo jite ljske  
sposobnosti, katerih  sestavni del so verje tno  tud i film ske  
p od sku p in e ...) je  verje tno  poklon ljub ljanske T V  p ijan im  g led a l
c e m ... N aslednje leto  se p rip rav ite  na grozljivko  popestreno s 
kom enta rjem  o m elodram i! Žal je  še vedno slovenska lim onada v 
Ljubljani šnopsl Goran D evidš in Brane Srčnik

POKLIC KI IZUMIRA
Na U n ive rz i v  M a rib o ru  se s re ču je m o  s fe n o m e n o m  Izum ira joče  to le . 

Beseda je  o V it j i  a g ro n o m sk i io l i ,  k i počas i razpada , pa ne zarad i vedno  
m anjšega vp isa š tu d e n to v  nan jo , pač pa zarad i ne ustrezne  s ta ro s tn e  
s tru k tu re  p redava te ljev . S kora j v  enakem  po lo ža ju  bo čez neka j le t 
Pedagoška aka dem ija . Ob u s ta nav ljan ju  v iš jih  in  v is o k ih  šo l v  M a rib o ru  
sm o po ud a rja li k re p ko  povezavo teh  šol s svo jim  o k o lje m , z zd ružen im  
de lo m . E nako la h ko , z n e m a lim  po nosom  trd im o  tu d i sedaj, pa vendar 
nam  p ropada šo la . o ka te ri b i la h ko  trd ili da o rg a n sko  n a jb o lj spada, o z iro 
ma Im a na jm očne jše  zaled je in p o d p o ro  v  svo jem  o k o lju . Ne sm em o 
p o za b iti, da je  S loven ija , posebej še n jen seve rovzho dn i de l, še do  pred ne
ka j le ti ve lja la  za iz k lju č n o  ag rarno  p o d roč je . Te trd itv e  ne m o re  ne g ira ti 
n iti v e lik o  in d u s tr ijs k o  sred išče  — M a rib o r in  ra zv ija jo č i se P tu j, ke r je  v e lik  
p redel oze m lja  še vendarle  o ka ra k te riz ira n  za „n e ra z v ito "  a li m a n j ra zv ito  
p o d ro č je , ka te rega ed ina m o žn o s t razvo ja  je  k m e tijs tv o . In za razvo j 
k m e tijs tv a  so p o tre b n i ka d ri, m lad i in  us tva rja ln i. Te pa vzga ja  V A Š .

S ta r pedagošk i k o le k t iv  je  p rav  g o to v o  že t is t i ,  k i im a po vprečn o  s to p 
n jo  s ta ro s ti š tir id e se t le t. Pri te m  ne bom  v la č il na sve tlo  m o č i m ladega k a 
dra. saj je  kon ec  kon cev  lahko  prav ta k o  pasiven in  neustrezno  usm erjen  
(npr. sam o v us tva rja n je  svo je  ka rie re ), ka ko r np r. s ta re jš i sod e lavc i, ve n 
dar bi p o u d a ril, da je  p o k lic  pedagoga teža šk i, saj p redvideva o g ro m n o  
„s e d e č e g a " de la , m nogo  š tu d ira jo č ih  n o č i, zah teva  od s top  od  „p ra v ic e "  
sebi posvečenem u p ros tem u  času, zah teva m n o g o  en e rg ije  in  zdrav ih  
ž ivcev za de lo  z m la d im i... po leg  vsega tega  pa je  tre b a  ra zv ija ti še svo jo  
s tro ko .

To pa je  k o le k t iv , k i je  v po vp re č ju  že presege l A b ra ham a vedno m anj 
sposoben . S te m  ne m is lim  b la t it i k o le k t iv a , k i se p rav g o to vo  zaveda 
svo je  b re zp e rsp e k tivn o s ti, am pak  o m e n iti le  to , da neka j v  ka d ro vsk i 
p o lit ik i na un ive rz i le ni prav. M o rd a  je  za to  k r iv  s ta tu s  šo le , „k m e č k e "  
šole. m o rda  p rem a li d ružben i po m en  vzga jan ja  ka d ro v  za razvo j 
k m e tijs tv a ... k a rk o li že, p ro b le m  je  tu  in  prav h itro  ga bo  tre ba  p riče ti 
reševa ti. Prva m o žn o s t ja  dana z razvo jem  v iš je  šole v v iso ko  in vzga jan je  
lastnega kad ra , d ruga , tesnejša povezanost z o b č in a m i seve rovzhodne 
S loven ije , tre tja  in  m orda na jbo ljša  pa bo tis ta , k i jo  bo našel k o le k t iv  V AŠ 
sam . In  p o iska ti bo jo  m o ra l kaj km a lu l M arjan  Vešnar

Na pobudo aktiva ZK ŠD M aribor je bila v decembru 1977 Izvedena akcija 
preverjanja frekventac ijsk ih  po trd il vseh študentov, stanovalcev študentskih 
dom ov. Osnovni c ilj fikcijo in aktiva, ki jo  je  sprožil, je b il pokazati odgovor
nim In neodgovornim  v ŠD, da obstaja način In po t za reševanja enega na j
bo lj aku tn ih  p r o b l e m o v  SD, k i vse bo lj im plic ira  nezadovoljstvo med študen
ti, stanovalci ŠD.

Resnici na ljubo — vsa ni b ilo  tako  enostavno, že pri samem oblikovanju 
predloga za akcijo se Je pokazala razdvojenost m nenj. Naslednji p rob lem ia  
b il fo rm iran je  kom isije , k i bi akcijo  izvedla. Tudi to k ra t ja  aktiv  ZSMS SD 
pokazal svojo neorganiziranost, svoj fo rm a ln i obsto j. Kom isija se ja le neka
ko form ira la , sestavlja li so jo  tr ije  člani: predstavnik aktiva ZK ŠD In 
predstavnik predsedstva dom ske skupnosti. T re tji član, predstavnik 
(predsednik) aktiva ZSMS ŠD. ja osta l od začetka do konca akcije dan 
kom is ije  la na papirju. л

Rezultati akcije so b ili porazni: dvanajst „ponare jeva lcev" je b ilo  
legalnih stanovalcev ŠD. Tokrat so b ili ekonom is ti „g la v n i" , saj je  b ilo  na 
VEKS osem „ponare jeva lcev", d rug i so bili v senci: V Tš — trije . In VPS -  
eden. Veliko ak tivnost pri ponarejevanju dokum entov so pokazale tud i 
študentke, zato jim  svetu jem , da ena izmed njih organizira „d ru š tvo  
ponare jevalcev" -  morda bi sčasoma pokazale še boljše rezultate?!

Sprašujem se. ko liko  je  tis tih , ki so ponaredili ostale dokum ente l Tudi 
to  vrs to  fa ls ifika to rjev  je  m ogoče razkriti, vendar t is t i,  k i bi m orali 
ugo tav lja ti resničnost navedb, zatiska jo oči.

Ob tem  se pojavlja tu d i vprašanje, a li je sistem izdajanja fre kven ta c ij
skih po trd il dober.

A kc ija  nam je dala še en podatek, ki je  vsem znan In se znova po trju je . 
Očitno zbode v oči neaktivno a li le fo rm a lno  delo delavcev ŠD. Pri preverja
nju frekven tac ijsk ih  po trd il smo namreč našli tu d i takšne študente, k i so 
d ip lom ira li že v ok to b ru  1977 pa so še zdaj legalni stanovalci ŠD. A li ni to  
zadosten podatek za utem eljitev zgoraj navedenega dejstva.

Ca želim podkrep iti to  dejstvo, m l bo prav go tovo  dobrodošej podatek, 
da prib ližno 20 študentov od ok tobra  naprej čisto legalno živi vS D , čeprav 
niso predali frekventac ijsk ih  po trd il.

Posledica akcije je znana: k rš ite lje  je  b ilo  potrebno kaznovati, seveda 
brez kom prom isa. -  vsi ven iz študentskih dom ov do 16. januarja 1978. 
Vprašam se, zakaj tega niso preprečili še v samam začetku — saj ni dovolj 
samo kaznovati?! Zoran Sutovle

RAZSTAVE, RAZSTAVE. . .
Konec starega in začetek novega leta je  (v kulturnem  smislu) v 

A triboru  m in il v znaku številnih razstav, večjih in manjših. Poglejmo, 
kdo vse se nam je predstavil;

— V prostorih velikega razstavnega salone Rotovž je  bila na ogled 
„tartizanska grafika" akademskega slikarja Božidarja Jakca Obsegala je 
114 grafičn ih listov, nastalih med vojno in neposredno po njej, 
posvečena pa je bila letošnjim  jubile jem  in dnevu JLA . Že tako j po 
o tvo ritv i je požela priznanja tako k r itiko v  ko t obiskovalcev, še posebej 
mladih.

— Umetnostna galerija je bila „na  vo ljo " mlademu slikarju in 
pedagogu Ludviku Pandurju. Predstavil je svoja dela, ki so nastala v 
zadnjih dveh letih. Pandur v svojih o ljih , pastelih in  risbah še vedno 
odkriva figura ln i svet, vendar najnovejša dela že razkrivajo smisel za 
tihož itne  nadrobnosti.

— V mladinskem razstavišču Avla na prvi gim naziji pa ste si lahko 
ogledali, že po trad ic iji postavljena v janua r, likovna dela mladih 
likovn ikov prve gimnazije. N a ogled je  vrsta zanimivih m otivov v tehn ik i 
olja, temper, pastela linoreza. Na njej je  letos sodelovalo rekordno 
število mladih umetnikov — kar 25. Ob tem naj omenim še habotizem 
znanega satirika Žarka Petana, objavljen pod vabilom; . .  .cenjene 
pa rošn ike  obveščamo, da do nadalnjega ne bomo več predajali m ačk v 
Žaklju . . .  zakljov n srn je zmanjk do . . .  Dobra zamisel, ni kaj I.

Če ob tem  omenim še nakoliko manjšo razstavo Ivana Čobala v 
lastni galeriji, je  malha polna. Nekatere od omenjenih razstav so bile 
dobro obiskane, druge bolj slabo, še posebej velja to  za študente. O tem , 
a li imajo „prste  vmes" izp iti ali pa je vzrok kaj drugega, ne bom 
razpravljal. Dejstvo pa je  (če se bo tako nadaljevalo), da bo že čez nekaj 
let v Mariboru bore malo študentov, nagnjenih do likovnosti oziroma 
likovne umetnosti. Se morda m otim ? Darko Rus
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Spoštovani profesorji: VETO Je v nefllh rokah, s tem pa le pravica In
ne izsiljevanje za odstran itev profesorjev brez pedagoftkih kva lite t.

ODENSE (Dušnopastirsko dopisništvo Katedre na svetovnem roko 
m etnem prvenstvu):

Kot smo izvedeli je jugoslovansko rokom etno reprezentanco pričaka
lo v soboto zvečer nenavadno ,,d a rilo " v avli hotela VVindsor, kjer s tanu
je jo. V leseni košari za sadje so ležali lepo nameščeni rdeči zav itk i, na 
katerih so bila napisana imena igra lcev in vodstva.

Ko sm o vsi m is lili, da je to  pač darilo naše ambasade na Danskem 
(posebej nas je na to  navajala rdeča barva), smo začudeni ugotovili, 
kako se lahko človek zm oti: v zavitk ih so bile po t r i  b ib lije  v makedon- 
ščini te r srbohrvaščini.

Po protestu  jugoslovanskega vodstva so organizatorji na svetovnem 
prvenstvu ob ljub ili, da bo lahko naša reprezentanca še naprej sodelovala 
na prvenstvu in se ji ne bo treba versko izobraževati.

NOVO MESTO (Kate-krah poroča iz uredništva Dolenjskega lista): Po
tem , ko je Industrija  m otorn ih  vozil iz Novega mesta vznem irila javnost 
s svojo gospodarsko eksh ib icijo , ko je na smetišče odvrgla dobrih 50 ton 
različnih delov za ,,austine", se ljudje sprašujejo, zakaj je lahko naša 
družba naenkrat tako  , ,bogata", ko pa nam vsak dan in povsod 
prim anjku je sredstev, ki so družbi resnično potrebna?

A li je to  škoda vod iln ih  v IMV, ali družbe!?!?

TITOGRAD (Slobopriča u agenciji Pobjede):
Na lis ti kandidatov za organe ZK je občinska konferenca ZK Titograd 

ponudila svojemu članstvu posebno selekcijo bodočih ,,rukovod ioca", 
katerih glavnino so sestavlja li kandidati iz vrst profesionalnih družbe
nopo litičn ih  funkcionarjev in d irekto rjev. Takoj nato so kom unisti 
od ločno k ritiz ira li, češ da je na lis ti kandidatov premalo delavcev iz 
neposredne proizvodnje, predvsem m ladih in žena.

Po zbiranju predlogov za novo lis to  so evidentira li kar 203 kandidate. 
In glej čudo! Na novi lis ti je bilo še manj delavcev iz neposredne proiz
vodnje, da ne om enjam o km etov, m ladih in žena.

Od 74 kandidatov s prejšnje liste se je pom nožilo predvsem število 
profesionalnih po litičn ih  funkcionarjev in d irekto rjev.

Kot vse kaže je nastajala popravljena lista z ve liko  večjo zavestjo (v 
vrhovih, med vodiln im i), zato predlagamo, da po iskusijo še s tre tjo , če
trto , pe to ... listo in ni vrag, da bo d irektorjev in funkcionarjev zm anjka
lo. No km etje  in neposredni delavci, potem  pridete ,,g o to vo " v i na vrsto.

BEOGRAD (Druže Vukobrate, gdje ti je lična sloboda profesora?): V 
jugoslovanskem  univerzitetnem  življenju se je prv ič  pojavila , ,čarobna 
m o č" študentov, ko so uspeli odstran iti s katedre na filozo fsk i faku lte ti 
v Beogradu profesorja Slobodana Vukobrata, katerega aktivnost ni bila 
zasnovana na osnovi zakona o visokem šolstvu in statuta faku lte te .

SREČANJE TREH MARKSISTIČNIH CENTROV
Pred kratk im  so se sestali delavci in sodelavci marksističnega centra v 

Mariboru, v L jubljani (oba sta p ri Univerzi) in Marksističnega centra p ri CK 
ZKS. Skupnemu sestanku je  botrovalo prepričanje, da je  marksistična vzgoja 
ena izmed pomembnejših družbenih dejavnosti in da je zanjo treba načrtno 
skrbeti. To pa pomeni, da na tem področju dela družboslovcev ne smemo 
dovoljevati parcelizacije, strokovne in znanstvene sebičnosti in zapiranja v 
ozke okvire m onoku ltur. Marksizem je stvar vseh nas in tis ti, k i delajo 
študijsko za razvoj njegove teorije in prakse, morajo nastopati v svojih 
spoznanjih skupno, kar pomeni vedno bolj kompleksno in dodelano, kakor 
tu d i interdisciplinarno. Prelim inarni sestanek v Mariboru je imel le namen 
evidentiranja stanja dela na tem področju in poizkus definiranja možnih 
skupnih nalog.

Tako so udeležene m enili, da je možno delovati skupaj strokovno in 
delovno v marksističnem izobraževanju skozi izmenjavo kadrov. Zato pa je 
treba pregledati in  izmenjati samoupravne akte in študijske programe 
marksizma, se in fo rm ira ti o akcijah, izdelati metodološka merila za 
spremljanje uč inkov itos ti študija, kakor tu d i krite rije  za vrednotenje 
narksističnih predmetov. Pomembno vprašanje, ki je aktualno za vse 
marksistične centre, pa je preraščanje njihovih okvirov znotraj univerz in 
skrb za marksistično izobraževanje v širšem pomenu.

Marjan Vešnar

Včaalh smo govoril o noptomonlh prodvoom v manj razvitih pokrajinah 
Jugoslavija. V zadnjem času so sa tam nepismenim pridružili po hierarhični 
s tru k tu ri tu d i številn i študentje vsa tja  do UK ZSMS. katerih jez ik i ie  vadno 
opravlja jo — In to  zadovoljivo (vsaj tako  kaže Študentska aktivnost na Univerzi) 
osnovno an tropološko fun kc ijo  (prehranjevanje), m edtem  ko bi to težko trd ili za 
darove govora, k i so Jim b ili po neki čudni naravni ig ri axprass dostavljeni brez 
poštno ležečega v orig inaln i embalaži s prip isom :

TO JE ZA OBJAVO V KATEDRI, te r po čudnem naključju  vrn jeni v njihovo 
skrom no zavetja.

Ostanite in hvalite bližnjega, da je stanje v in fo rm iran ju  na Univerzi tako  
„ le p o  in udobno" izpeljano.

Upamo, da se bo kdo oglasil s sem inarjev v D ubrovniku, na Zlatiboru, s 
posvetovanj na Krku, ali pa mogoče celo s sem inarjev v Portorožu in M ariboru.

Pa lepo pozdravljanll

Rekli so: Participacija v zdravstvu bol
To so rekli sicer na republiki.
Delavci trd ijo  drugače. ... ,

Zdravstveni delavci pa sploh nič ne trd ijo , am pak še naprej opravlja jo 
zdravstvene storitve po svoji ljubi vo lji.

V času. ko sam oupravljanje prerašča bolne okv ire  izrojenih družbenih 
interesov, prerašča skupna poraba zdrave okvire bo ln ih gospodarjev.

O zveznem proračunu pa razpravlja jo že čistilke, čeprev izjem om a ob čišče
nju d irekto rsk ih  pisarni

Š tudent pride v štud ijsko knjižn ico VEKŠ ali PA ali VTS (študent Lu- 
kec ima namreč slab spom in in do zaključka redakcije nismo uspeli 
ugotov iti, kje je pravzaprav bil), in si želi sposoditi pod ..zelo n u jn o " lite 
raturo za tr i izpite, k i jih  mora op rav iti do priče tka naslednjega seme
stra.

Knjižničarka: „N im a m o !"
Cez teden dni prinese Lukec dva para čevljev k čevljarju.
„N e  morem popravljati, nimam časa, n iti orodja, š tud iram  drugo 

stopnjo  na m ariborski univerzi in moram izko ris titi ponudbo strank (p ro
fesorjev univerze) k i so mi ponudili kup lite ra tu re ."

In študent Lukec še vedno hodi k čevljarju, čevljar še vedno študira, 
kn jižn ičarka še vedno pravi: „N im a m o l" .

Da pa tru d  ne bo zastonj. Lukec že peto leto zbira lite ra tu ro  in posku
ša op rav iti t r i  pogojne izpite za štud ij v  naslednjem sem estru.

„25 LET PREŠERNOVE DRUŽBE"
V okviru prireditev ob letošnjem kulturnem  prazniku so v univerzitetni 

kn jižn ic i odprli razstavo z naslovom „2 5  let Prešernove družbe".
Gradivo za razstavo sta zbrali sodelavki univerzitetne knjižnice Jagoda 

Kajzer in C irila Vukovar. V k ljuču je  pa zapise o ustanovitvi in razvoju 
„Prešernove družbe". O njenem poslanstvu je spregovoril tu d i ravnatelj 
knjižnice dr. Bruno Hartman. Govoril je  o družbenem pomenu slovenske 
knjige s posebnim ozirom  na Prešernovo družbo, ki je  doslej izdala že 9,5 
m ilijona knjig in revij. Na o tvo ritv i razstave je  b il prisoten tud i književnik in 
predsednik Prešernove družbe Ivan Potrč, ki je obudil spomine na 
„začetniške" težave pri ustanovitvi, nakazal pa je  tu d i načrte za še večjo 
razširitev delovnega programa in s tem vk ljuč itev  v še širši krog bralcev.

Danila Orešek

VESTI
Salon sodobnih umetnosti na Visoki tehniški šoli v Mariboru je pripravil 

v sodelovanju s K lubom  ku ltu rn ih  in znanstvenih delavcev v Ljubljani 
razstavo v počastitev slovenskega kulturnega praznika, Prešernovega dne. 
Sodelujejo Bezlaj J iri, Jerman Bojan, Popovič Silvije, Rojko Marjeta, 
Rotman Janez, Sešlar-Založnik Vera in Žarko Golob (pesmi). V recitalu so 
sodelovali dramski igralec Vlado Novak in pesnica Berta Bojetu.

O dejavnosti salona in omenjeni razstavi bomo še pisali.

Ob slovenskem kulturnem  prazniku (obletnica Prešernove smrti) je 
Univerzitetna knhžnica v Mariboru odprla razstavo posvečeno letošnjemu 
jub ile ju  Otona Župančiča. Z razstavo je počastila spomin na pesnika 
katerega dela med slovenskim ljudstvom  oživlja jo  revolucionarno preteklost 
in dom oljubno zavest.


